
رییس قوه قضاییه برای تسریع در جامه عمل پوشــاندن به فرمایشات رهبر 
معظم انقــاب به ویژه در حــوزه »پرونده هــای دارای بازداشــت موقت« و 

»زندانی های دارای بدهی« دستوراتی را صادر کرد.
حجت الاسام والمسلمین محســنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه در گردهمایی 
بزرگداشــت هفته قوه قضائیه اظهار کرد: مقام معظم رهبری و مردم از ما در 
دســتگاه قضائی مطالبات بحقی دارند که باید در جهت جامه عمل پوشاندن 
کامل و جامع به آن مطالبات، نهایت سعی و تاش خود را به کار بگیریم. بعضاً 
با همین قوانین و امکانات موجود می توان به صرف تاش و جهد بیشــتر، به 

بسیاری از مطالبات، عینیت بخشید.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: همانطور که رهبری فرمودند و مطالبه کردند 
باید کاری کنیم که عدالت نه فقط در حوزه محکمه بلکه در تمام شوؤن مرتبط 
با قوه قضائیه سرلوحه اقدامات ما باشــد؛ باید تمام همت و تمرکز ما معطوف 
به رفع ظلم و استیفای حق و بی طرفی در رســیدگی ها باشد؛ ما موظفیم به 
تظلم خواهی همه افراد ولو آنکه آن فرد دشمن ما باشــد نیز مطابق با شرع و 

قانون رسیدگی کنیم.
رئیس دستگاه قضا، با اشــاره به ابراز دغدغه رهبر انقاب نسبت به کم بودن 
سرعت رسیدگی به پرونده های دارای بازداشتی و در نتیجه طولانی شدن مدت 
بازداشت موقت افراد، گفت: باید تمهیدات بیشتری بیندیشیم که از بازداشت 
باوجه افراد اجتناب شود و چنانچه فردی به ضرورت، بازداشت شد، پس از رفع 
آن ضرورت، نسبت به آزاد کردن او تا زمان صدور حکم نهایی، اقدام عاجل کنیم؛ 
رؤسای کل دادگستری ها و دادستان ها در این حوزه، مسؤولیت خطیری دارند 
و باید به این حوزه نظارت ویژه داشته باشند؛ مکرر تاکید کرده ایم که قضات از 
بازداشت باوجه افراد پرهیز کنند و اگر ضرورتاً فردی را بازداشت می کنند، پس 
از رفع آن ضرورت، نسبت به آزادی اش اهتمام ورزند؛ همچنین بار دیگر تاکید 
می کنیم که قضات در موعد صدور قرارهای تأمین کیفری، به سهولت تودیع 
و تأمین آن قرار توجه داشته باشند؛ قطعاً بازداشت موقت فردی که بازداشت 
او ضرورت ندارد، برای خود آن فرد و خانواده اش و حتی سازمان زندان های ما، 

واجد آسیب ها و هزینه هایی است.
رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به مشکل برخی زندانی های دارای بدهی و تاکید 
رهبر انقاب در همین رابطه، ناظر بر اینکه »برخی اشخاص اگر تا آخر عمر هم 
در زندان باشند، قدرت پرداخت بدهی خود را ندارند که این مشکل باید عاج 

شود«، گفت: باید در خصوص افرادی که به ســبب بدهی مالی با محکومیت 
مواجه می شوند و با گذشت زمان و به سبب نوسانات بازار، بواسطه ی مطالبه 
خســارت تأخیر تأدیه، به صورت کامل از پرداخت دیون خود عاجز می شوند، 
تدبیر و تمهیدی مُتقن و محکم اندیشید؛ به گونه ای که هم فرد بدهکار )مدیون( 
و هم فرد طلبکار )داین( که بعضاً زندگی اش وابســته به آن مبلغ و مال است، 

متحمل خسارت و آسیب عمده نشوند.
رئیس قوه قضائیه در همین راستا تصریح کرد: باید در خصوص نحوه محاسبه 
تأخیر تأدیه، اقــدام جامع و دقیقی صــورت گیرد؛ بعضاً مقولــه ی مزبور به 
صورت های مختلفی نظیر ماهانه یا ســالانه و یا شیوه ی خسارت از خسارت، 
محاسبه می شود؛ این امر می تواند اعوجاجاتی را ایجاد کند؛ بر همین اساس، 
مسئولان و بخش های ذیصاح بویژه در دیوان عالی کشور و معاونت حقوقی قوه 
قضائیه، در این خصوص، بررسی جامعی را انجام دهند و چنانچه آرای متفاوت 
در این حوزه، زیاد و متکثر است، رأی وحدت رویه ای صادر کنند و یا در صورت 
نیاز، نسبت به اصاح قانون در این حوزه اقدام کنند؛ باید توجه داشت به افرادی 
که در زندان هستند و با مجازات ردمال مواجه اند؛ کسانی که باید اصل خسارت 

و تأخیر تأدیه را بپردازند، بعضاً از انجام این امر عاجز می شوند.
رئیس دستگاه قضا ادامه داد: بعضاً برای فردِ محکومی، به موجب قانون، چند 
دسته مجازات تعیین می شود که شامل حبس و ردمال نیز می شود؛ در اینجا، 
قاضی مربوطه در شعبه اجرای احکام عنایت داشته باشد که وقتی فردِ محکوم، 
به زندان منتقل می شــود و در همان مقطع زمانی، از تمکّن مالی برای ردمال 
برخوردار است، این مهم تحقق یابد و به گونه ای نباشد که ردمالِ فردِ محکوم، 

به پس از تحمل حبس او موکول شود.
قاضی القضات در ادامه با اشاره به ضرورت پیگیری مجدانه مقامات و مسئولان 
قضائی در باب لوایح ارسالی به دولت و مجلس جهت تبدیل به قانون، اظهار کرد: 
ما در دستگاه قضائی برای رفع برخی از مســائل و مشکات مان در حوزه های 
مختلف، نیاز به اصاح یا وضع قانون داریم؛ در این راســتا لوایحی را به دولت 
و مجلس ارسال می کنیم؛ در چنین شرایطی امکان اعِمال تغییرات در لوایح 
ارسالی ما وجود دارد؛ تغییراتی که شاید سبب شود مسئله و مشکل ما آنطور 
که مدنظر ما اســت رفع نشــود؛ راه حل این مسئله آن اســت که مسئولان و 
مقامات ذیربط قضائی به تبیین گری روی آورند و برای نمایندگان مجلس و یا 
کارشناسان و مسئولان سازمان برنامه و بودجه و یا دیگر بخش های ذیصاح، به 

وضوح و روشنی و جامعیّت، تبیین و تشریح کنند که نیازها و مشکات و موانع 
دستگاه قضائی چیست و با رفع آنها، چه تحولاتی، نه فقط در حوزه قضائی بلکه 
در حوزه های اجتماعی و اقتصادی و غیره، به وقوع می پیوندد. گاهی مدیرکل 
امور مجلس قوه قضائیه و یا دادستان ما بهتر و جامع تر از من به عنوان رئیس 
قوه قضائیه، می تواند برای یک نماینده مجلس و یا یک مسئول اجرایی، موانع و 
سختی کار در امر قضا را تبیین و تشریح کند و به توجیه او برای مساعدت جهت 

رفع آن مانع بپردازد.
محســنی اژه ای در ادامه به ارائه توصیه ها و تذکراتی خطاب به مســئولان و 
مقامات قضائی در سراسر کشور پرداخت و گفت: بارها تاکید کرده ایم که برای 
محکومین و محبوسین واجد شــرایط، ارفاقات قانونی را لحاظ کنید و تجویز 
پابند الکترونیک را نیز برای محکومین واجد شرایط مدنظر داشته باشید؛ البته 
بار دیگر تاکید می کنیم که آن دسته از مجرمانی که آزادی شان مخل امنیت 
روانی و فیزیکی مردم است، به هیچ وجه نباید مشمول ارفاقات قانونی شوند. در 
همین راستا باید به مرتکبین جرم سرقت بویژه سرقت های خُرد اشاره کنیم که 
مبتابه جامعه است و چنین مجرمانی امنیت روانی و مالی مردم را در خیابان ها 
و معابر تهدید می کنند؛ این دسته از محکومین نیز بویژه آنانی که با تکثر و تعدد 

جرم مواجه اند، نباید مشمول تأسیسات ارفاقی گردند.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: قضات تا آنجایی که ممکن است از مجازات های 
جایگزین حبس بهره بگیرند؛ البته این امر مقیّد اســت به اینکه، آن مجازاتِ 
جایگزین حبس، موجب وهن و تمسخر نشــود و قابل اجرا باشد و به گونه ای 

نباشد که حکم قاضی را بی اعتبار سازد.
رئیس دستگاه قضا بیان داشت: بار دیگر تاکید می کنم که حکم قطعی قضائی 
باید اجرا شود؛ اجرایی شدن حکم قطعی قضائی، آسیب و بدنامی به دنبال دارد؛ 
مسئولان و مقامات قضائی مربوطه چنانچه حکم قطعی ای را اجرا نمی کنند 

باید با ذکر دلیل مُتقن باشد.
رئیس عدلیه افزود: وقتی برای محکومی بــه موجب قانون، چند نوع مجازات 
صادر شده است، به گونه ای نباشد که اعِمال و اجرای سایر مجازات او، به دوران 
پس از تحمل حبسش موکول شــود و در صورت امکان در مدت حبس، سایر 
مجازات نیز در قبال فردِ محکوم اجرایی شود؛ چرا که بواسطه این امر، امکان 

بهره مندی آن فردِ محکوم از ارفاقات قانونی نیز بیشتر مهیا می شود.
قاضی القضات در ادامه با اشاره به مبحث اعِمال ماده ۴۷۷ قانون آئین دادرسی 

کیفری ناظــر بر احکام خاف بیّن شــرع، خطاب به معاونت قضائی و ســایر 
بخش های ذیصاح قوه قضائیه دستور داد که در قبال این مقوله، آسیب  شناسی 
جامعی را انجام دهند تا با عنایت به مشکات قوه قضائیه از جمله مشکل کمبود 
قاضی، با کثرت و ازدیاد پذیرش و سپس نقض مواردِ ناظر بر اعِمال ماده ۴۷۷ 

توسط مراجع بالایی قضائی مواجه نباشیم.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: در خصوص ماده ۴۷۴ قانون آئین دادرســی 
کیفری ناظر بر پذیرش درخواســت اعاده دادرسی در مورد احکام محکومیت 
قطعی دادگاه ها، بویژه بند »چ« ماده مزبور ناظر بر »جرم نبودن عمل ارتکابی و 
یا اعِمال بیش از مجازات مقرر قانونی« نیز باید آسیب شناسی جامعی انجام داد 

تا اختاف برداشت ها در این حوزه نیز از بین برود و یا تقلیل یابد.
محسنی اژه ای در ادامه با اشــاره به تصویب طرح »الزام به ثبت رسمی اسناد 
غیرمنقول« در مجمع تشخیص مصلحت نظام و قانونی شدن این مقوله، اظهار 
کرد: سالیان سال بود که تاکید داشتیم منشأ بسیاری از پرونده های ورودی به 
دستگاه قضا، اعتبار داشتن اســناد عادی و به تعبیری اسناد قولنامه ای است؛ 
حال که پس از مباحث و رفت وآمدهای فراوان، مقوله ی »الزام به ثبت رسمی 
اسناد غیرمنقول« قانونی شده است، باید همه مسئولان و مقامات قضائی نسبت 
به اجرایی شدن این قانون اهتمام داشته باشند و به هیچ وجه نباید اجرای این 

قانون بر زمین بماند.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به تصویب قانون شوراهای حل اختاف نیز 
گفت: مسئولان و مقامات قضائی در سراسر کشور نسبت به عملیاتی شدن مفاد 
قانون شوراهای حل اختاف از جمله برپایی دادگاه های صلح، اهتمام ویژه و 

تسریع داشته باشند.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به سند به روزشــده تحول قضائی، اظهار کرد: در 
فرآیند روزآمدسازی سند تحول قضائی، نقطه نظرات صاحبنظران و حقوقدانان 
و حوزویان اخذ شــد و یک ســندِ روزآمد که دارای تضامین و زمانبندی های 
متناسب است، تدوین گشــت؛ لذا کلیه مقامات و مسئولان قضائی در سراسر 
کشور باید نســبت به اجرایی کردن و عملیاتی سازی مفاد این سند و پیشبرد 
راهکارهای آن منطبق با زمانبندی تعریف شده، اهتمام و توجه داشته باشند. 
رئیس عدلیه در پایان به همه مقامات و مسئولان قضائی ذیصاح دستور داد 
که نسبت به رفع مسائل و مشکات معیشتی کارکنان دستگاه قضائی اهتمام 

ویژه داشته باشند.

رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات قوه قضائیه گفت: ۹۵ درصد اباغ ها در قوه قضاییه 
به صورت الکترونیک است. محمد کاظمی فرد رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات قوه 
قضائیه درباره اقدامات تحولی و هوشمندسازی دســتگاه قضا، اظهار کرد: استفاده از 
فناوری های نوین یکی از تأکیدات مقام معظم رهبری بوده است و یکی از محورهای 
اساسی تحول در دستگاه قضائی بر اساس سند تحول قضائی و نسخه روز آمد شده آن 
بوده و ۴۰ درصد تکالیفی که در این سند طراحی شده بر اساس فناوری و فناوری های 
نوین است و نشان دهنده این است که محور تحولات در دستگاه قضا بر اساس فناوری 

اطاعات و فناوری های نوین است.
وی ادامه داد: یکی از تأکیدات مقام معظم رهبری و یکی از کارکردهای فناوری نوین 
دستیابی آسان مردم به خدمات قضائی است در گذشته مردم برای استفاده از خدمات 
قضائی باید به صورت فیزیکی به مراجع قضائی مراجعه می کردند پس از آن دفاتر خدمات 
ایجاد شد و امروزه خدمات ما به صورت ۲۴ ساعته و در پهنه جغرافیایی تمام دنیا باید 
ارائه شود چرا که ایرانیان خارج از کشور نیازمند خدمات الکترونیک قضائی هستند که 
در دوران تحول این امکان با استفاده از پیام رسان های داخلی ایجاد شد برای ایرانیان 
داخل کشور پنجره خدمات الکترونیک قضائی کامل شد تا بتوانیم بسیاری از خدمات را 

در اختیار مردم قرار دهیم.

رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات قوه قضائیه تصریح داشت: تقریباً ۸ تا ۹ میلیون ایرانی 
خارج از کشور داریم؛ امکانی فراهم کردیم که ایرانیان خارج از کشور خودشان می توانند 
کارهای قضائی شأن را انجام دهند. داشتن شناسه قضائی خیلی کمک کننده است و 
نبود آن باعث شــده بود که ایرانیان خارج از کشور کاً نتوانند خدماتی دریافت کنند. 
کاظمی فرد در رابطه با هوشمند شدن فرآیند ارجاع به کارشناسان و موضوع رتبه بندی 
کارشناسان نیز بیان داشت: یکی از مسائلی که می تواند هم در اطاله دادرسی و هم در اتقان 
رأی قاضی تأثیر گذار باشد بحث کارشناس است، کارشناسی به روال سنتی این گونه بود 
که قاضی یک یا چندین کارشناس را انتخاب می کرد و کار را به آن ها ارجاع می کرد، بدون 
اینکه بداند سایر قضات نیز کاری به او ارجاع داده اند یا خیر و چند کار به آن شخص ارجاع 
شده است.وی ادامه داد: کاری که سند تحول قضائی از ما برای حل این مسئله خواست  
این بود که این ارجاع ها به صورت هوشمند و سامانه ای انجام شود. کاظمی فرد گفت: 
ارجاع هوشمند به کارشناسان این امکان را می دهد که مشخص شود چند کار به یک 
کارشناس ارجاع شده و به این ترتیب شانس انتخاب شخصی که کار بیشتری به او ارجاع 
شده در سراسر کشور پایین تر می آید. این انتخاب باعث می شود تا توزیع کارشناسان 
عادلانه تر شود. رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات قوه قضائیه تصریح کرد: پیش از این 
اتفاق، ما کارشناسانی داشتیم که تعداد زیادی کار کارشناسی به آن ها ارجاع می شده و 

کارشناسانی بودند که اصاً کار کارشناسی به آن ها ارجاع نمی شده است. کارشناسانی 
که تعداد بالایی کار کارشناسی به آن ها ارجاع می شد عماً ممکن بود کارشان از کیفیت 

لازم برخوردار نباشد و در زمان مناسب نیز کار را به انجام نرسانند.
وی با تاکید بر اینکه با این اقدام، توزیع کارشناسان عادلانه صورت گیرد، گفت: نکته 
دیگری که سند تحول از ما خواسته است کیفیت این کارها است، کار کارشناسی که به 
سمت قاضی برمی گردد را از خود قضات راجع به کیفیت، دقت و سرعت پاسخگویی 
کارشناس جویا می شویم و یک رتبه ای بر اســاس این نظرات برای کارشناس در نظر 
می گیریم و در اختیار قضات سراسر کشور قرار می دهیم. این کار باعث می شود قاضی در 
انتخاب بعدی خود عاوه بر اطاع از تعداد کارهایی که به یک کارشناس محول شده بر 
اساس رتبه آن کارشناس و نظرات همکاران خود، کارشناسی را انتخاب کند که از دید 

همکاران، کیفیت بهتری داشته باشد.
کاظمی فرد در برنامه صف اول در پاســخ به این پرســش که در حال حاضر انتخاب 
کارشناسان بر اساس توانایی و شایستگی اســت، تصریح کرد: در حال حاضر اسامی 
کارشناسان در اختیار قضات قرار می گیرد و پس از آن کار به کارشناسان ارجاع می شود. 
هم اکنون خیلی به این موضوع سخت گیرانه ورود نکردیم. بر اساس همین مدلی که الان 
شروع کردیم حدود ۴۶ درصد ارجاع ها انجام می شود. رئیس مرکز آمار و فناوری اطاعات 

قوه قضائیه اظهار داشت: استان های سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی و یزد، پیشتاز 
استفاده از این سامانه هستند و مهمترین دلیل عقب ماندگی در استفاده از این سامانه در 
برخی از استان ها بحث فرهنگ سازی و آموزشی است. احساس ما این است که ارجاع 
الکترونیکی پرونده های قضائی به کارشناس که در حال حاضر ۴۶ درصد است تا پایان 
سال به حدود ۷۰ درصد برسد. وی در رابطه با رتبه بندی و نمره دهی به کارشناسان نیز 
بیان کرد: برای رتبه بندی کارشناسان؛ از مرکز وکا، کانون های وکا و ذی نفعان پرونده 
اطاعاتی خواهیم را گرفت. راه طولانی را در پیش داریم، اما اصل موضوع این است که 
این سامانه محور انتخاب کارشناس قرار گیرد، این کار که صورت بگیرد حواشی کار هم 

به تدریج شکل خواهد گرفت.
کاظمی فرد گفت: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته ما باید بتوانیم در طول دو سال 
اول اجرای برنامه به صورت کامل سامانه اباغ الکترونیک قضائی را به طور کامل انجام 
دهیم، بیشترین کاری که ما باید انجام دهیم بحث زیر ساخت فنی است که آماده شده 
و تعامات را شروع کردیم و با اولین سازمان هم شروع به مذاکره کردیم هرچند که به 
طور رسمی برنامه به طور رسمی اباغ نشده است، اما چون در سند تحول موضوع قید 
شده کار را شروع کردیم و در دو سال اول برنامه مردم می توانند از امکان اباغ الکترونیک 

قضائی استفاده کنند.

لزوم تسریع در عمل به بیانات رهبر انقلاب اسلامی

۹۵ درصد ابلاغ ها در قوه قضاییه به صورت الکترونیک است
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پیش بینی رشد 27 درصدی تولید خودروهای سواری

احیای ۴۵۰۰ واحد 
راکد صنعتی 

واردات ۲ میلیون گوشی 
تلفن همراه در بهار

پرداخت ۱۰۴ همت 
تسهیلات اشتغالزایی 
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سرمقاله
الزامات تحقق 
اقتصاد دیجیتال

ممکن اســت چالش هایی 
در حوزه دیجیتالی شــدن 
اقتصاد وجود داشــته باشد 
اما باید با نگاهــی عادلانه 
اظهار داشت. در توسعه دیجیتال می توان با اتکاء 
به توانمنــدی های داخلی و شــرکت های فعال 
داخلی دراین زمینــه و همچنین نخبگان فراوان 
در این حوزه، دستیابی به سهم ۱۵درصد اقتصاد 
دیجیتال از تولید ناخالص ملی را کلید زد.  اگرچه ما 
سال هاست شاهد مباحثی مانند تحریم ها هستیم، 
اما هر دولتی که روی کار می آیــد می تواند روی 
فضای مجازی سرمایه گذاری کند و آن را جلو ببرد. 

کمااینکه از برنامه...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

از ۶ فناوری پیشرفته در برنامه هفتم حمایت می شود

موفقیت دولت سیزدهم 
در دیپلماسی فناورانه

وزیر ارتباطات: 70 درصد خدمات به شکل الکترونیکی ارائه می شود

تحقق خدمات رسانی هوشمند
صفحه3
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ریال دیجیتال 
رونمایی شد

چاپ   واحد   پول   دیجیتال  کشور

معاون علمــی فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهور گفت: دولت سیزدهم به دنبال 
سیاست توسعه روابط با همســایگان بود و در 
این مسیر همراه کردن معاونت علمی گفتمان 

اصلی بود.
روح الله دهقانی در نشســت خبــری علمی و 
فناورانه هیــات دولت که در ســاختمان کوثر 
پاســتور برگزار شــد ، اظهــار کــرد: رییس 
جمهور نــگاه جامعی به حوزه علــم و فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان داشــتند و اولین اتفاق 
این بــود که عنــوان اقتصــاد دانــش بنیان 
 در دولت ســیزدهم به عنــوان معاونت علمی

 اضافه شد.
معاون علمــی فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهور افزود: همچنیــن بعد از ۲ دهه 
حمایت رهبری از جنبش نــرم افزاری و ایجاد 
شــرکت های دانش بنیان و پــارک های علم 
و فنــاوری انتظار مــردم این بود کــه اثر این 
حمایت ها در زندگی شــان مشــخص شود و 
در همین راســتا معاونت علمی در حوزه های 
مختلف انرژی، آب محیط زیســت، ســامت، 
تجهیزات پزشــکی و معدن ســتادهای ویژه 
توســعه اقتصاد دانش بنیان طراحــی کرد و 
شــروع به انجام دادن پروژه های بزرگی برای 
 توســعه شــرکت ها و محصولات دانش بنیان 

و فناورانه کرد.
وی ادامه داد: رییس جمهور شــهید همچنین 
تاکید داشتند که در حوزه دستاوردهای فناورانه 
برای ۱۰ سال آینده هم برنامه داشته باشیم و به 
همین منظور ستادهای معاونت علمی بر مبنای 
فناوری نوظهور بازآرایی شد که تاثیراتش را در 

۵ حوزه تشریح می کنم.



اقتصاد2
ایران

واردات ۲ میلیون گوشی تلفن 
همراه در بهار

رئیس کل گمــرک ایران اعلام کــرد: ۲میلیون 
و ۴۹هزار و ۲۷۹ دســتگاه گوشــی تلفن همراه 
در ۳ماهه اول ســال جاری به دو شیوه تجاری و 
مسافری از گمرکات ترخیص و وارد کشور شد. به 
گزارش خبرگزاری تسنیم به نقل از گمرک، محمد 
رضوانی فــر از واردات ۲ میلیون و ۴۹ هزار و ۲۷۹ 
دستگاه گوشی تلفن همراه طی ۳ماهه اول سال 
جاری به دو شیوه تجاری و مسافری به کشور خبر 
داد و ارزش این تعداد گوشی تلفن همراه وارداتی 
در این مدت را 5۲۷ میلیون و 50۹ هزار دلار اعلام 
کرد. معاون وزیر اقتصاد افزود: از مجموع گوشی 
تلفن همراه وارداتی به کشور در ۳ماهه امسال، یک 
میلیون و ۹50 هزار و ۴8۳ دستگاه به شیوه تجاری 
و ۹8 هزار و ۷۹6 دســتگاه به شیوه مسافری وارد 

کشور شده است.
وی با اشاره به اینکه مجموع واردات گوشی تلفن 
همراه به شیوه تجاری و مسافری در ۳ماهه نخست 
سال جاری نسبت به مدت مشــابه سال قبل با 
کاهش روبه رو بوده اســت، اظهار داشت: واردات 
گوشــی تلفن همراه در این مدت به لحاظ تعداد 
۲۷ درصد و از حیث ارزش 8 درصد کاهش نشان 
می دهد. بر اساس این گزارش، آمار واردات گوشی 
تلفن همــراه در این مدت شــامل ردیف تعرفه 
851۷1۳۹0 به شرح گوشــی های تلفن همراه 
هوشمند و کد تعرفه 851۷1۴۲0 به شرح گوشی 

تلفن همراه با صفحه کلید غیرلمسی می باشد.

فعالیت ۹۰۰ شــرکت دانش 
بنیان در شهرک های صنعتی

معاون وزیر صمت از فعالیت ۹00 شرکت دانش 
بنیان در شــهرک های صنعتی خبر داد. فرشاد 
مقیمی، معاون وزیر صمت و سرپرســت شهرک 
صنعتی در یــک مصاحبه خبری گفــت: تعداد 
واحد های دانش بنیان که در شهرک های صنعتی 
مستقر  هستند حدود ۹00 شرکت است، همچنین 
۷00 طرح هم در دست اجرا در این شهرک ها داریم. 
به گفته معاون وزیر صمت در ماه های آتی مجوز 
شرکت های مستقر در شهرک های صنعتی فعال 

و به بهره برداری خواهند رسید.
مقیمی افزود: ما هیچ محدودیتی برای شرکت های 
دانش بنیان در نظر نگرفته ایم، چون شرکت های 
دانش بنیانی که در شــهرک های صنعتی وجود 
دارند شــرکت های لوتک و های تک هستند ولی 
چون در معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و وزارت علوم پیشنهاداتی برای حمایت از شرکت ها 
مطرح است، بخشــی از این حمایت ها در حوزه 

شرکت های دانش بنیان خواهد بود.

اســقاط ۲۰۰ هــزار خودرو 
فرسوده در کشور

رئیس انجمن مراکز اسقاط خودرو های فرسوده 
از اسقاط ۲00 هزار خودرو فرسوده تا پایان امسال 
خبر داد. محمود شــریفی رئیس انجمن صنفی 
مراکز اســقاط و بازیافت خودرو های فرسوده در 
رادیو اقتصــاد گفت: قانون ســاماندهی صنعت 
خودرو در سال 1۴01 به تصویب رسید که ماده 
10 این آئین نامه اصلاح و در بهمن همان سال هم 
ابلاغ شد که دولت ۳ ماه فرصت داشت آیین نامه 
ماده 10 را به تصویب برساند.  او افزود:خوشبختانه 
از زمانی که این آئین نامه لازم و اجرا شده روند رو 
به رشدی در اســقاط خودرو های فرسوده شاهد 
هســتیم به طوری که در سال گذشته حدود ۷۲ 
هزار خودرو اسقاط شد و در همین ۳ ماهه نخست 
سال هم این رقم خودرو اسقاط شده است که نشان 
دهنده موثر بودن قوانین را دارد. به گفته رئیس 
انجمن مراکز اسقاط خودرو های فرسوده، تا پایان 

سال ۲00 هزار خودرو اسقاط می شود.
مشهدی شریف گفت: طبق قانون دهی صنعت 
خودرو باید با اولویت موتورسیکلت و خودرو های 
عمومی تسهیلاتی به صاحبان خودرو های فرسوده 
اعطا شود که روند نوسازی این خودرو ها تسریع 
شــود، وزارت صمت باید هرچه سریعتر اقدام به 
جمع آوری موتورســیکلت های فرسوده کند که 
اگر این کار انجام شــود 150 هزار موتور سیکلت 
نوســازی خواهد شــد.  او ادامه داد: به ازای هر ۴ 
خودرو تولیدی باید یک خودرو از رده خارج شود 
و در صورتی که گواهی اســقاط موجود نباشــد 
می توانند با پرداخت یک و نیم درصد قیمت خودرو 
مجوز شماره گذاری دریافت کنند در همین سه 
ماهه امسال ۲00 هزار گواهی اسقاط خودرو داشته 
ایم.  مشهدی شریف افزود: همچنین خودرو های 
مونتاژی الزام به ارائه گواهی اسقاط دارند قرار است 
از امروز برای کامیون های وارداتی از گواهی اسقاط 

استفاده شود.

اخبار

وزیــر صنعت، معــدن و 
تجارت با اشاره به اهتمام 
رئیس جمهور شــهید بر 
احیــای واحدهــای راکد 
عنــوان کرد کــه تاکنون 
نزدیک به ۴6۲۷ واحد صنعتی در دولت سیزدهم 
احیا شده و این فرآیند و نهضت همچنان ادامه دارد.

عباس علی آبادی- وزیر صنعت، معدن و تجارت- 
در مراسم بهره برداری همزمان از طرح های وزارت 
صمت در سراسر کشور اظهار کرد: تعداد 1۲5 طرح 
بزرگ آماده افتتاح داریم کــه امروز فقط برای ۲6 
طرح  فرصت افتتاح پیدا مــی کنیم و فکر می کنم 
ســایر طرح ها طی روزها و ماه های آینده انشاالله 
افتتــاح خواهند شــد و رقمی معــادل ۲۳8 هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام شده که برای 
مردم تبعات بســیار خوبی خواهد داشت و موجب 

ایجاد نزدیک به ۳0 هزار شغل می شود.
وی افزود: افتتاح این ۲6 طرح سبب ایجاد 556۳ 
شغل خواهد شد که به نظر من بسیار ارزشمند است. 
شعار وزارت صمت با توجه به شعار سال جهش کمی 
و کیفی تولید با تمرکز بر کمیت و از کیفیت غافل 

نشویم، انتخاب شد.
وزیر صمت با اشاره به تولید دانش بنیان و صادارت 
محور با تمرکز بر مشارکت حداکثری مردم گفت: 
در این بخش اولویت ها تعیین شــده اند و تقویت 
و فعال ســازی صندوق های وزارت صمت از جمله 
مهم ترین اقداماتی بود که در این دوره به آن اهتمام 
شد. همچنین ساماندهی ارز کار مهمی بود و ما به 

آن بسیار پرداختیم. بحث ناترازی انرژی مورد توجه 
قرار گرفت و امسال نزدیک 850 هزار میلیارد تومان 

پروژه در دست اجرا داریم.
وی همچنیــن در ادامه صحبت هایــش از جمله 
برنامه های در دســتور کار دولت سیزدهم احیای 
هواپیماهایی که به دلیل مشکلاتی که در موتور و 
پیشرانه دارند دانست و گفت که رفع این مشکلات 
را  به صورت جدی دنبال کردیم که به زودی مردم از 
آثار و تبعات آن برخوردار می شوند. علاوه بر موارد 
گفته شــده بر صنعت دانش بنیان تمرکز کردیم و 
کارگروه ملی را با استفاده از صنایع و دستگاه های 
مختلف دولتی تشــکیل دادیم و لیست بلندی از 

فناوری های مهم و راهبردی را تهیه و مشوق هایی 
را طراحی کردیم که رونمایی شده یا خواهد شد.

وزیر صمت با بیان اینکــه ۷ رویداد بزرگ ملی را تا 
به امروز سازماندهی و اجرا کردیم، تصریح کرد: این 
موضوع سبب می شــود ارتباط خوبی بین شرکت 
های بزرگ و دانش بنیــان برقرار شــده و برقرار 

خواهد شد.
علی آبادی درباره مهم ترین اقدامات انجام شــده 
در حوزه اقتصاد دریا توضیح داد: در این زمینه هم 
کارهای بسیاری خوبی در شرف انجام است که می 
توان به ساخت پیشرانه کشتی اشاره کرد و به اطلاع 
مردم می رســانم که تعمیر موتورهای شناورهای 

دریایی از یک مگاوات تا ۲5 مگاوات در دستور کار 
هست و فکر می کنم امسال این امکان را داریم مردم 

را این نعمت بزرگ بهره مند کنیم.
وی افزود: یک مقایســه ای بین دولت دوازدهم و 
سیزدهم فقط از این جهت انجام شده و مردم مطلع 
باشــند ما در حوزه صنعت در دوره دولت دوازدهم 
میانگین رشــد فصلی منفی 1.6 درصد را داشتیم، 
اما خوشــبختانه در دولت ســیزدهم این عدد به 
۴.۳۷ درصد رسید و به نظر من آمار بسیار جذاب و 

با ارزشی است.
در ادامه این جلسه وزیر صمت ادامه: ۲0۳۴ مگاوات 
کل کشور افزایش تولید داشته که بیش از 11۴۴ 
مگاوات آن در حــوزه صنعت اســت و به نظر من 
رویکرد خوبی اســت و فکر می کنم اگر ما همین 
روند را ادامه دهیم در ســال آینده مشکلات برق 
صنایع حل یا خیلی کم می شــود. در پروانه های 
بهره بــرداری، کارت بازرگانــی و گواهی امضای 
الکترونیکی از 1۳.۷ درصد تا ۷ برابر رشد داشتیم 
که رقم بســیار خوبی اســت. همچنین در زمینه 
مجوزهای صادر شده در جواز تأسیس، پروانه بهره 
 برداری و گواهی کشــف ۲۲6، 1۷8 و ۲۹۲ درصد 

رشد داشته ایم.
علی آبادی گفت: برای برخی از محصولات منتخب، 
در کامیون، کامیون کشنده حدود ۲۹۹ درصد ما 
رشد داشتیم که رشد بســیار خوبی است. درباره 
تولید انواع خودروی ســواری می توان گفت سال 
گذشته حدود 8 درصد رشد داشتیم و امسال پیش 
بینی رشــد ۲۷ درصدی را کرده ایم و آمار و ارقام 
نشــان می دهند ما امسال انشــاالله به این اهداف 

دست پیدا خواهیم کرد.

وزیر صمت خبر داد

احیای ۴۵۰۰ واحد راکد صنعتی 
پیش بینی رشد ۲۷ درصدی تولید خودروهای سواری

چاپ واحد پول دیجیتال کشور
ریال دیجیتال رونمایی شد

معــاون فناوری های نوین بانــک مرکزی گفت: 
هر آنچه بــرای ریال متصور هســتیم برای ریال 
دیجیتال به جز کاغذ را خواهیم داشــت. مهران 
محرمیان معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
در آیین رونمایی اجرای آزمایشی ریال دیجیتال 
در جزیــره کیش گفــت: ۹۳.5 درصــد از افراد 
بالای 18 ســال ایرانی به بانکــداری الکترونیک 
دسترســی دارند. به طور متوســط هر ایرانی 5 
تراکنش بانکداری الکترونیــک را انجام می دهد. 
 در سامانه شــتاب ســالانه 50 میلیارد تراکنش

 را مدیریت می کنیم. 
او می گوید: با حذف اسکناس در جیب مردم گاهی 
مردم برای پرداخت خرد دچار مشکل می شوند که 
برای حل این مشکل دو راه وجود داشت یکی چاپ 
اسکناس که بازگشت به عقب محسوب می شود، اما 
راه دوم حرکت به سمت چاپ واحد پول دیجیتال 
کشور بود. طبیعتا ریال دیجیتال به بحث پرداخت 
خرد محدود نخواهد بود و به جلو حرکت خواهد 
کرد. ریال دیجیتال عملا اسکناس است و هر آنچه 
برای ریال متصور هستیم برای ریال دیجیتال به جز 

کاغذ را خواهیم داشت.
او می گوید: ریال دیجیتــال در حال حاضر با کد 
شخص و بارکد کیورآر انجام می شود. به امید خدا 
در آینده با nfc هم عملیاتی می شود. دو روش برای 
اســتفاده از آن وجود دارد یکی پوز که در جزیره 
کیش عملیاتی شد و دیگری هم اینگونه است که با 
نزدیک کردن موبایل به هم و نزدیک شدن به کیوآر 

انتقال انجام شود.
محرمیان گفــت: در ادامــه فعالیت هــا پروژه 
پل پی که مربوط به پرداخت حســابی اســت را 
در دســتور کار داریــم. همچنین ســامانه های 
نظارتــی و ارزی را تقویت خواهیم کــرد. پروژه 
اعتبارســنجی نیــز در مراحل پایانــی مرحله 
 آزمایشی است و به زودی در یک بانک عملیاتی 

می شود.
محمدرضا فرزین، رئیــس کل بانک مرکزی در 
مراسم رونمایی از اجرای ریال دیجیتال در جزیره 
کیش گفت: ایران در حوزه بانکداری الکترونیک 
جزو بهترین ها در دنیاست و علاوه بر آن شمولیت 
سیستم و خدمات بانکی بســیار بالاست. نسبت 
اسکناس و مسکوک در دست مردم در ایران به 1.۳ 
درصد رسیده است که جز کمترین ها در دنیاست. 
ریال دیجیتال همان اسکناس است و جزو پایه پولی 
و پول بانک مرکزی محسوب می شود اما به صورت 

دیجیتال است.
فرزین  افزود: از 106 کشــور کــه در حوزه پول 
دیجیتال متمرکز شــده اند، ۷6 کشور در مرحله 
تحقیقات، 16 کشــور در مرحله اثبات مفهوم و 
مابقی در مرحله آزمایشــی قــرار دارند و مرحله 
نهایی اجرا اســت. ریال دیجیتال، کارایی نظارت 
و جمع آوری اطلاعات در حــوزه پرداخت را برای 
بانک مرکزی افزایش می دهد. باتوجه به پرداخت 
مستقیم و سریع، ریال دیجیتال در اجرای عملیات 
سیاست پولی نیز به بانک مرکزی کمک می کند. از 
طرفی هم به نوعی به دلیل متنوع سازی روش های 
پرداخت و انتقال وجه، ابزار پدافند غیرعامل است. 
همچنین با اجرای ریال دیجیتال و پیوســتن به 
بلوک های CBDC می توانیم به کم اثر کردن تحریم 

نیز کمک می کند.

واردات شمش طلا ۳ برابر شد
گمرک ایران اعلام کرد در ۳ ماهه نخســت سال 
جاری 6.6 تن شــمش طلا از گمرکات کشــور 
ترخیص و وارد کشور شده که این رقم نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۳ برابر شده است. به گزارش 
گمرک ایران، در ۳ ماهه سال جاری 6.6 تن شمش 
طلا از گمرکات کشور ترخیص و وارد کشور شد که 
این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش 

از ۳ برابر شده است
ارزش شمش طلای استاندارد وارد شده به کشور 
در مدت یاد شده به رقم ۴۷6 میلیون دلار رسید ، 
این در حالی است که ســال گذشته طی همین 
مدت ۲ تن شمش طلا به ارزش 1۳0 میلیون دلار 

وارد کشور شده بود.
این گزارش حاکیســت، ۹1.6۴ درصــد از وزن 
شمش طلای وارداتی در این مدت از طریق گمرک 
فرودگاه امام خمینی )ره( وارد کشور شده است. 
براســاس این گزارش، گمرک باشماق و مشهد 
با اختصاص 5 و 1.51 درصــد از وزن کل واردات 
شمش طلا به کشور در رده های بعدی قرار گرفتند.

شــایان ذکر اســت، هیئــت دولــت در آذرماه 
ســال 1۴01 مصــوب کــرد تــا تســهیلاتی 
جهــت واردات شــمش طــلا برقــرار شــود، 
 پــس از ایــن مصوبــه، واردات شــمش طلا به 

کشور آغاز شد.
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معاون وزیر نفت گفــت: مصــرف روزانه بنزین 
و گازوئیــل در بخــش حمــل و نقل کشــور به 
ترتیــب 118 میلیــون لیتــر و 65 میلیــون 
لیتر اســت که می تــوان بــا استانداردســازی 
خودروها و خــارج کردن خودروهای فرســوده 
 از چرخــه حمــل و نقل، ایــن ارقــام را به نصف 

کاهش داد.
به گزارش تســنیم، جلیل ســالاری، مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: برنامه تولید و 
مصرف بنزین برای سال 1۳۹۹ به این صورت بود 
که تولید 105 میلیون لیتــر و مصرف نیز در مرز 
105 میلیون لیتر باشد، اما تولید ۹۴ میلیون لیتر و 
مصرف به دلیل شیوع کرونا حدود ۷5 میلیون لیتر 
بود و فرصت صادرات بنزین برای ایران فراهم شد.

وی افزود: مصرف بنزین از ۷5 میلیون لیتر در روز 

سال 1۳۹۹، در سال 1۴00 به ۹1 میلیون لیتر، در 
سال 1۴01 به 10۴ میلیون لیتر و در سال 1۴0۲ 
به 111 میلیون لیتر رسید. سالاری میزان مصرف 
فعلی بنزین در کشور را روزانه 118 میلیون لیتر 
اعلام کرد و گفت: در این سه سال، هر سال حدود 
۳ میلیون کارت ســوخت برای مردم صادر شد و 
به طور متوسط ســالانه 5 میلیون لیتر به ظرفیت 

تولید بنزین کشور افزوده شد.
وی ادامــه داد: روزانــه ۲05 میلیــون لیتــر 
فرآورده های نفتی در کشــور مصــرف می کنیم 
که رشد سالانه 8 درصدی دارد؛ میزان مصرف در 
بخش حمل ونقل با روزانه 118 میلیون لیتر بنزین 
و 65 میلیون لیتر گازوئیل درحالی که ۳1 میلیون 
وسیله نقلیه در حال تردد در کشور داریم، رقمی 
است که با هیچ استاندارد و ملاکی همخوانی ندارد.

معاون وزیــر نفت با تأکید بر اینکــه خودروهای 

ایرانی چه در بخش بنزین ســوز و چه در بخش 
گازوئیل سوز پرمصرف هستند، گفت: خودروی 
بنزینی ما بــه ازای هــر 100 کیلومتر پیمایش 
به طور متوســط 1۲ لیتــر بنزیــن و خودروی 
گازوئیلی ما به ازای هــر 100 کیلومتر پیمایش 
55 تا 60 لیتر گازوئیل مصرف می کند که می توان 
بــا استانداردســازی خودروها و خــارج کردن 
خودروهای فرســوده از چرخه حمل و نقل، این 
ارقام را به نصف کاهش داد. وی افزود: شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی آمادگی دارد تا 
در صورتی که این اختیار را به ما بدهند، با استفاده 
از ظرفیت های ماده 1۲ قانــون رفع موانع تولید، 
طرح اسقاط خودروهای فروسده و نوسازی ناوگان 
را با جلب سرمایه گذاران و با کمک سیستم بانکی، 

اجرایی کنیم.
سالاری با بیان اینکه "داریم خوراک پتروشیمی ها 

را به عنوان سوخت مصرف می کنیم"، گفت: اگر 
نوسازی ناوگان صورت بگیرد، بخشی از سوخت 
مایع صرفه جویی شده به پتروشیمی ها اختصاص 
یابد تا با ظرفیــت کامل فعالیــت کنند و جلوی 
انحراف ســوخت که به قاچاق می انجامد گرفته 
شود، با همین ۳ اقدام می توانیم به اندازه 80 درصد 

درآمد صادرات نفت را برای کشور احیا کنیم.
وی ادامه داد: از ابتدای این مــاه، به خودروهای 
گازوئیل سوزی که در مسیر معین شده در بارنامه 
خود حرکت نمی کنند هشــدار داده می شود و از 
طریق پایش برخط این ناوگا، می توانیم روزانه از 
انحراف 5 میلیون لیتر سوخت جلوگیری کنیم، 
ســوختی که در مســیر قاچاق از ۳00 تومان در 
هر لیتر به 1۳ هزار تومان در هر لیتر می رسد و با 
دست به دست شدن چندین باره، از مرزهای کشور 

خارج می شود.

بــه گفته معــاون فنــاوری هــای نویــن بانک 
مرکــزی از 15 تیرمــاه تغییراتــی در صــدور 
دســته چک های صیــادی اعمال خواهد شــد؛ 
متقاضیــان باید در ســامانه اســکان اطلاعات 
ســکونتی خود را ثبــت کنند. البتــه در مرحله 
 اول جلوی انجام کار و صدور دســته چک گرفته 

نمی شود.
مهران محرمیــان معاون فناوری هــای نوین در 
پاسخ به ســوالی درباره چرایی عدم اتصال بانک 
مرکزی به ســامانه اسکان و اســتعلام چک های 
صیادی، اظهارداشــت: تســت ها در حال انجام 
اســت و  تا پانزدهم تیرماه عملیاتی می شود. اما 
در مرحلــه اول جلوی انجام کار و صدور دســته 

چک  گرفته نمی شــود. تا مدتی فقط هشــدار 
داده می شــود به افراد، و به تدریــج بعد از مدت 
کوتاهی جلوی صدور دســته چــک جدید برای 
افرادی کــه هنوز در ســامانه املاک و اســکان 
 محل ســکونت خود را ثبت نکرده باشد، گرفته 

می شود.
گفتنی است، بر اساس بند ۷ تبصره 8 ماده 16۹ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم مصوب سال ۹۹ 
افراد باید محل سکونت خود را به سامانه املاک و 

اسکان اظهار کنند. 
به گفته مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه 
و شهرسازی بیش از ۲0 دســتگاه به این سامانه 
متصل هستند. یکی از دســتگاه هایی که باید به 

 سامانه های خود را به این سامانه متصل کند بانک 
مرکزی است.

طبق قانون مذکــور، اگر فردی محل ســکونت 
خود را در ســامانه اســکان اعلام نکنــد باید از 
 دریافت برخی خدمات از جملــه خدمات بانکی 

محروم شود.
وی همچنین براینکــه چرا از بهمن ســال قبل 
که قرار بــود مدل جدید اعتبارســنجی در نظام 
بانکی اجرایی شــود تــا کنون هنــوز این مدل 
عملیاتی نشــده اســت؟ گفت: از بهمن ســال 
 قبــل تا کنــون در حــال تســت هــای نهایی 

هستیم.
 امــروز هــم جلســه ای بــرای چــک آخرین 

وضعیت داشــتیم. اماده هســتیم تا اولین بانک 
را عملیاتــی کنیــم.در مرحله اول مــدل جدید 
اعتبارســنجی در یک بانک کوچــک عملیاتی 
می شــود و اگر مشکلاتی بود ســریع مشخص 
 شــود و بعد به تدریج بــرای کل شــبکه بانکی 

عملیاتی شود.
او درباره چک الکترونیک گفت: الان 1۲ بانک چک 
الکترونیک را عملیاتی کرده اند؛ بانک های زیادی 
در صف مراحل ازمون هستند که در مراحل نهایی 
قرار گرفته اند. ظرف سه ســال آینده چک های 
کاغذی حذف می شوند و به همین دلیل مهم است 
 که تجربه کاربری ساده و راحتی برای مردم داشته 

باشیم.

رئیس اتاق اصناف ایران تصریح کرد: وقتی 10درصد 
مالیات تعیین و رقم آن به هزینه خرید کالا اضافه 
می شود به یقین قدرت خرید مردم پایین می آید و 
این اتفاق به کاهش فروش واحدهای صنفی و افت 
سود آنها می انجامد و این امر به راحتی پذیرفتنی 

نیست.
مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصنــاف ایران درباره 
افزایش شــمار اصنافی که ملزم به دریافت مالیات 
بر ارزش افزوده 10درصــدی از مصرف کنندگان 
هستند، گفت: هر ســال به تعداد اصنافی که ملزم 
به دریافت مالیات 10درصدی بــر ارزش افزوده از 
مصرف کنندگان هستند افزوده می شود و البته قرار 
بر این بود این مالیات گره های خیلی ســختی را از 
کشور باز کند با این حال من فکر نمی کنم این اتفاق 
افتاده باشد هر چند بخشی از این مالیات در بخش 

سلامت توزیع می شود.
وی افزود: با این حال زمانــی که این لایحه تقدیم 
مجلس شد اتاق اصناف اعتراضات خود را اعلام کرد. 
صفایی ادامه داد: اینکه بخــش عمده ای از اصناف 
کشور را درگیر مالیات بر ارزش افزوده بکنیم خوب 

نیست و امیدواریم دایره صنف هایی که ملزم به اخذ 
مالیات بر ارزش افزوده از مصرف کنندگان هستند 
از این بیشتر نشود تا تعداد کمتری از صنوف با این 

موضوع درگیر باشند.
رئیس اتاق اصناف ایــران اظهار کرد: اینکه اصناف 
می گویند افکار عمومی آمادگی ایــن را ندارد که 
علاوه بر قیمت کالا 10درصد مالیات بر ارزش افزوده 
هم به واحد صنفی پرداخت کند حرف درســتی 
است و هر زمان که تغییر در قوانین صورت می گیرد 

موضع گیری های در برابر آن وجود داشته است.
وی خاطرنشــان کرد: محل هزینه کرد مالیات بر 
ارزش افزوده مشــخص اســت اما وقتی 10درصد 
مالیات تعیین و رقم آن به هزینه خرید کالا اضافه 
می شود به یقین قدرت خرید مردم پایین می آید و 
این اتفاق به کاهش فروش واحدهای صنفی و افت 
سود آنها می انجامد و این امر به راحتی پذیرفتنی 
نیســت. صفایی در نهایت تصریح کرد: با این حال 
همه ملزم به اجرای قانون هســتیم اما خوب است 
در زمان تصمیم ســازی مسائل یادشــده در نظر 

گرفته شود.  

مدیرکل راه وشهرســازی اســتان تهــران گفت: 
ثبت قرارداد های مســکن در ســامانه خودنویس 
به ویژه توسط مشــاوران املاک اســتان تهران از 
ابتــدای تیــر مــاه الزامی شــده و بایــد تمامی 
 مشــاوران امــلاک پروانــه تخصصــی دریافت 

کند.
 حســین جنتی مدیرکل راه و شهرســازی استان 
تهران در خصوص  جلسه کارگروه تنظیم و کنترل 
بازار املاک و مستغلات اعلام کرد:  جلسه کارگروه 
تنظیم بازار املاک و مستغلات با حضور نمایندگانی 
از قوه قضائیه، اتاق اصناف، وزارت صنعت و معدن، 
راه و شهرسازی و اتحادیه املاک در سالن جلسات 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت  راه وشهرسازی 

برگزار شد
وی افــزود: اخذ پروانه تخصصی حرفه ای توســط 
بنگاه های مشــاور املاک یک الزام اســت. جنتی 
با بیــان  اینکه صاحبان بنگاه های مشــاور املاک 
باید به ایــن حرفه به شــکل یک فعالیــت کاملًا 
حرفــه ای و تخصصی نگاه کنند گفت:  مشــاوران 
املاک پس از طی دوره های آموزشــی و اخذ نمره 

 قبولی نســبت به اخــذ پروانه تخصصــی املاک 
اقدام کنند.

وی تصریــح کرد: اشــخاصی کــه می خواهند در 
صنف بنگاه هــای معاملات امــلاک فعالیت کنند 
حتماً قبل از بارگذاری مدارک فعالیت کاریشــان 
می بایســت نســبت به دریافت پروانه تخصصی 
اقــدام کننــد. وی از تعزیــرات اســتان تهــران 
خواســت در راســتای عمل به مــواد ۷، 5 و 1۴ 
قانون ساماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها 
 نســبت به انجام تکالیف قانونــی در این خصوص

 اقدام کنند.
جنتی از طرح تشدید نظارت بر بنگاه های معاملات 
املاک، لزوم ثبت قرارداد ها در ســامانه خودنویس 
از ابتدای تیرماه  خبــر داد و گفت: در این خصوص 
رؤسای راه و شهرسازی در شهر های استان تهران 
باید در هماهنگی کامل بــا تعزیرات، اتاق اصناف، 
دادستانی و اتحادیه مشاوران املاک اقدام و عملکرد 
ماهانه را رصــد نمــوده و مراتب را بــه دبیرخانه 
 شورای مســکن اســتان تهران به صورت ماهانه

 ارسال کنند.

رشد سالانه 8 درصدی فرآورده های نفتی

شرایط جدید صدور دسته چک 

الزام ثبت قرارداد ها در سامانه خودنویس افزایش مالیات قدرت خرید را کاهش می دهد
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رئیس سازمان امور اراضی کشور گفت: واگذاری 
زمین برای اجرای طرح های کشاورزی و تولیدی 
ساده ســازی و تسهیل شــود. به گزارش وزارت 
جهاد کشــاورزی، رضــا افلاطونی بر تســهیل 
واگذاری زمین برای اجرای طرح های کشاورزی 
و تولیدی تاکید کرد و افزود: در فرایند واگذاری 
باید استعلامات زائد حذف و ارائه خدمات به مردم 

تسریع شود.
رئیس ســازمان امور اراضی کشور اظهارداشت: 
دســتورالعمل تخصصی واگــذاری زمین برای 
طرح های کشاورزی و تولیدی به زودی تدوین 
و ابلاغ شــود تا مشــکلات بهره برداران در این 
حوزه حل شــود. وی اضافــه کرد: ســازوکار 
نظارت هــا در فرایند واگذاری باید ســاماندهی 
و تقویت شــود و طبــق قانون دســتگاه های 
صادر کننــده موافقت اصولی و جواز تأســیس 
 باید هر شــش ماه یکبار گزارش هــای نظارتی 

خود را ارائه دهند.
افلاطونی بــر پیگیری جــدی بــرای افزایش 
بهره وری، تســریع در کارها و ارائــه خدمت به 
ارباب رجوع از سوی دفاتر تخصصی تاکید کرد 
و گفت: تصمیم های اتخاذ شده در نشست های 
شورای معاونان و مدیران لازم الاجرا است و همه 
همکاران باید به این موضوع توجه داشته باشند.

به گفته وی، راه اندازی سامانه اصلاحات ارضی، 
هیأت های هفت نفره واگذاری زمین و شــورای 
عالی نیز برای دســتیابی هرچه زودتر به نتیجه، 
با جدیت پیگیری شــود. رئیس ســازمان امور 
اراضی کشور تصریح کرد: پرونده های واگذاری 
در استان ها باید در سامانه بارگذاری شود و دفاتر 
تخصصی باید این امر را پیگیری کنند. افلاطونی 
افزود: همه معاونت ها و دفاتر باید هر ماه نشستی 
با واحدهای متناظر اســتانی برگزار و مسایل و 

مشکلات آنان را پیگیری کنند.
علی نقی حیدریان معاون توســعه و ساماندهی 
اراضی بــا بیان اینکــه در حال حاضــر در ۱۵ 
استان کشــور بیش از ۹۰ درصد رفع تداخلات 
اراضی انجام شده اســت گفت: طرح راه اندازی 
ســامانه های اصلاحات ارضی، کشــت موقت، 
دبیرخانه ستاد شورای عالی و تبادل استعلامات 

ثبتی در دستور کار است.
وی اضافــه کرد: ارتقای ســطح پایــش و رصد 
هوشمند نظارت بر صدور مجوز و فرایند واگذاری 
زمین در حال پیگیری اســت. معاون توســعه 
و ســاماندهی اراضی گفت: برای ســال جاری 
برگزاری دوره های آموزشی تخصصی در حوزه 
توسعه و ساماندهی پیش بینی شده و در مرحله 

اجراست.

محمدرضا فرجی تهرانی، نایب رئیس اتاق اصناف 
تهران و رئیس اتحادیه صنف فناوران رایانه گفت: 
هشتاد درصد از شــکایت ها مربوط به واحدهای 
بدون جواز اســت.  رئیس اتحادیه صنف فناوران 
تهران با بیان اینکه مهم ترین دلیل شکایات مردم 
از اصناف ناآگاهی خود مصرف کننده است، گفت: 
این موضوع دلیل اصلی شــکایات مردم از اصناف 
است. برخی از مردم بابت نرخ خرید و خدمات پائین 
تر رو به فضای مجازی آورده و باعث ایجاد مشکل 
می شوند. وی افزود: گاهی در خرید اینترنتی لپ 
تاپ هنگام تحویل متوجه می شوند که کاور ندارد و 
خط و خش دارد یا آداپتور آن موجود نیست و کاری 
از دست اتحادیه هم بر نمی آید زیرا از  واحدی که 
عضو اتحادیه نیست این کالا خریداری شده است. 
نایب رئیس اتاق اصناف تهران، گفت: بیشترین آمار 
شکایات در صنف حمل و نقل شهری از صنف جابه 
جایی اثاثیه منازل است، به دلیل اینکه واحدهای 
بدون مجوز در اینترنــت آگهی های ارزان قیمت 
منتشر می کنند اما گاهش پیش آمده که هنگام 
اسباب کشی یخچال ساید بای ســاید را انتهای 
کامیون گرو نگاه داشته اند و قیمتی چندین برابر از 

مشتری طلب کرده اند.
فرجی ادامه داد: قیمت هایی کــه به هیچ عنوان 

در آگهی ها ذکر نمی شــود متاســفانه کار را به 
شــکایت می رساند. از جمیع شــکایات تنها ۲۰ 
درصــد از واحدهــای کســب و کار دارای جواز 
هســتند، ۸۰ درصد مابقی از واحدهایی هستند 
که مکان مشخصی ندارند، جواز نداشته و بسیاری 
از این واحدها حتی کمیسیون فنی اتحادیه ها یا 
کلاس های اتاق اصناف را نیز نگذرانده اند. این افراد 
در نتیجه وارد فضای مجازی شده و به ارائه خدمات 

مشغول می شوند.
رئیس اتحادیه صنف فناوران تهران از مردم خواست 
تا در هنگام خرید دقت کنند تا شرکت حمل و نقل 
شــهری مورد نظرشــان از واحدهای دارای جواز 
کسب باشند، چرا که این واحدها در کلاس هایی 
شرکت کرده اند و موفق به اخذ نمره قبولی شده اند. 
گرچه اشتباه برای همه ممکن است پیش بیاید اما 

می توان شکایت ها را پیگیری کرد.
فرجی با اشاره به اینکه شکایتی که به خاطر ارائه 
نکردن کالا و خدمات از طــرف واحد دارای جواز 
کسب باشد نزدیک صفر درصد است، گفت:اتحادیه 
در این خصوص کاملا جدی و دقیق برخورد کرده 
و بر روی کار این شرکت ها نظارت دارد و همچنین 
اتاق اصناف هم به صورت مرتب بازدید و بازرسی 

خواهد کرد.

طی ۳ ساله دولت سیزدهم، ۱۰۴ هزار میلیارد تومان 
تسهیلات اشــتغالزایی تبصره ۱۸ پرداخت شد. در 
تبصــره ۱۸ قانون بودجه با هــدف حمایت از تولید 
و اشتغال پایدار و رشــد تولید ملی از طرق مختلف 
از جمله افزایش ســرمایه گذاری، ارتقای بهره وری، 
تکمیل طرح های تولیدی نیمه تمام و احیای واحدهای 
تولیدی راکد، بازسازی و نوسازی واحدهای تولیدی 
موجود، اســتفاده از ظرفیت های خالی بنگاههای 
تولیدی و تکمیل زنجیــره ارزش تولید، منابع مالی 
موضوع ایــن تبصره بــا تأکید بر یکپارچه ســازی 
حمایت های دولت و بسط عدالت سرزمینی در راستای 
رشد و پیشرفت استان های کشور با اولویت طرح های 
تولید دانش بنیان و پیشران، تسهیلاتی در نظر گرفته 
شده است که بخشی از این تسهیلات از منابع دولتی 
و بخش دیگر آن )دو برابر منابع دولتی( از منابع بانکی 

تأمین می شود.
بر اســاس گزارش وزارت امور اقتصــادی و دارایی، 

در دولت ســیزدهم، ۳۵ هزار و ۴۸۹ میلیارد تومان 
تسهیلات اشتغال زایی تبصره )۱۸( سال ۱۴۰۰ و در 
نتیجه آن ایجاد و تثبیت ۱۴۲ هزار و ۲۱۵ نفر شغل، 
پرداخت ۱۹ هزار و ۸۹۸ میلیارد تومان تســهیلات 
اشتغال زایی تبصره )۱۸( ســال ۱۴۰۱ به ۱۳۹۰۰ 
واحد تولیدی و پرداخت ۴۸ هزار و ۹۲۲ میلیارد تومان 
تسهیلات قرض الحسنه اشتغال زایی تبصره )۱۸( سال 
۱۴۰۲ خرد و خانگی به مددجویان ۱۲ نهاد حمایتی و 

همچنین شرکت های دانش بنیان انجام شد.
در روند اجرایی نیز وزارت اقتصاد مبنای نیاز هر استان، 
سهم مشخصی از منابع تبصره ۱۸ را به دستگاه های 
آن اســتان اختصاص می دهد. دستگاه های استانی 
طرح های اقتصادی مرتبط با آن استان که متقاضی 
دریافت تســهیلات تبصره ۱۸ هســتند را بررسی 
می کنند و در صورتی که آن طرح ها، حائز شــرایط 
لازم برای اخذ تسهیلات باشند، از سوی دستگاه ها 

برای دریافت وام به بانک های عامل معرفی می شوند.

سید احمد حسینی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
لوازم یدکی خودرو و ماشین آلات تهران با بیان اینکه 
بزرگترین چالش ما نادیده گرفتن بخش خصوصی 
از طرف دولتمردان است، گفت: دولتمردان در زمان 
شعار دادن صحبت از مشــارکت مردم و استفاده از 
ظرفیت های فعالان بخش خصوصی می کنند؛ اما در 

عمل هیچ اتفاقی نمی افتد.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان قطعا ت یدکی خودرو 
و ماشین آلات تهران افزود: در مراسم افتتاح نمایشگاه 
قطعات خودرو که اکثر شرکت کنندگان و غرفه داران 
و همکاران ما دعوت داشــتند، در زمان افتتاح این 
نمایشگاه محافظین وزیر بدون هیچ دلیل موجهی 
مانع حضور ما در مراســم افتتاحیه شدند و این بی 

احترامی را هیچ کس پاسخگو نیست.
سیداحمد حسینی گفت: هزینه برگزاری نمایشگاه را 
فعالان بخش خصوصی متقبل شدند؛ اما دولتی ها بهره 
بیشتری از این نمایشگاه می برند. این بزرگترین چالش 
فعالان بخش خصوصی اســت که امروز به رسمیت 
شناخته نمی شود. وی با بیان اینکه بزرگترین چالش 
ما نادیده گرفتن بخش خصوصی از طرف دولتمردان 
است، گفت: دولتمردان در زمان شعاردادن صحبت از 
مشارکت مردم و استفاده از ظرفیت های فعالان بخش 

خصوصی می کنند اما در عمل هیچ اتفاقی نمی افتد.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان قطعا ت یدکی خودرو 
و ماشین آلات تهران اظهار کرد: از دو هفته پیش بدون 
بررسی کارشناسی تخصیص ارز به فعالان بازرگانی 
قطع شــد؛ اما به کالاهایی نظیر دستکش ورزشی، 
چوب هاکی و سنجاق قفلی ارز تخصیص داده شده 

بود و ارزی برای لوازم یدکی تخصیص ندادند.
حســینی ادامه داد: مناظره چهار ساعته نامزدهای 

انتخابات ریاست جمهوری در مورد رشد اقتصادی 
برگزار شد، اما یک نماینده از بزرگترین جامعه مدنی 
کشور که اصناف هســتند به عنوان طراح سوال هم 
حضور نداشت و حتی کارشناسان طراحی سوالات 
هم از بخش دولتی بودند. وی تاکید کرد: چگونه انتظار 
حل مشکلات اقتصادی مملکت را در راستای جهش 
تولید و تحقق شعار ســال بدون حضور کارشناسان 
صنفی داشته باشیم. این نشان دهنده صحبت بدون 

علم و آگاهی از شرایط موجود است.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو 
و ماشین آلات تهران با اشاره به اینکه چگونه مشکلات 
اقتصادی و بخش خصوصی کشــور را بدون حضور 
اصناف حل کنیم گفت: امروز بزرگ ترین چالش ما این 
است شعار  هایی که ابتدای هر سال از سوی رهبری 
مطرح می شــوند تبدیل به یک اهرم بهره برداری و 
سوءاستفاده از ســوی دولت مردان به نام حمایت از 
تولید و بازرگانی می شود.حسینی در ادامه گفت: این 
عده دستشان بر گلوی تولیدکنندگان است این در 
حالی است که به این اصل بدیهی بی توجه هستند که 
بازرگانی و تولید دو بال توسعه اقتصادی کشورند. وی 
افزود: مسلما تصویب و اجرای قوانین در حوزه قوای 
سه گانه با اســتفاده از ظرفیت کارشناسان خبره و 
متخصص هزینه پایین تری خواهد داشت و در کشور 

ما دولت از مالیات بخش خصوصی ارتزاق می کند.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو 
و ماشــین آلات تهران گفت: یکــی از بزرگ ترین 
دغدغه های امروز ما مهاجرت ســرمایه ها و نخبگان 
اســت و امیدواریم حرف ما که استفاده از تخصص، 
تجربه، دانــش و علم متخصصین اســت به گوش 

مسئولان برسد.

اکبر شاهرخی، رئیس اتحادیه فروشندگان گل و 
گیاه تهران گفت: فروشندگان گل و گیاه موظف 
هســتند تا مالیات و عوارض را پرداخت کنند، 
در حالی که بیشتر ســود این بازار به جیب اتباع 
افغانی می رود که به راحتی در این بازار فعالیت 
دارند. رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان گل و 
گیاه تهران در خصوص حضور گســترده اتباع 
در بــازار گل ایران توضیــح داد: در حال  حاضر 
اتباع افغان بــدون مجوز در بــازار گل و گیاه به 
راحتی فعالیت و کســب درآمد دارند. به عنوان 
مثال بیشــتر غرفه های گل فروشی در بازار گل 
محلاتی در دست اتباع اســت. این افراد در ابتدا 
برای حمل ونقل بار بــه بازارهای گل آمده و کم 
کم غرفه ها را از صاحبان آنها اجاره کرده و شروع 
به فعالیت می کنند. حتی گل آرایی مجالس هم 

در باغ ها و تالارها عمدتا با کارگران افغان است.
وی همچنین در پاسخ به سوالی  مبنی بر نحوه 
مراودات مالی افغان ها در بازار گفت: اتباع افغان 
امکان بازگشایی حساب بانکی نداشته و معمولا 
یک شخص ایرانی حســاب بانکی به نام خود باز 
کرده و این حســاب را در اختیار فرد افغان قرار 
می دهد. بنابراین تمامی مــراودات مالی به نام 

شخص ایرانی انجام می شود.
رئیس اتحادیه فروشندگان گل و گیاه تهران در 
رابطه با لزوم اخذ مجوز توسط فعالان حوزه گل و 
گیاه بیان کرد: به عنوان مثال، در خیابان شادمان 
محله ستارخان تهران، شــهرداری بخشی را به 
غرفه های گل و گیاه اختصاص داده اســت و در 
ماه حدود ۲۰ تا ۳۰ میلیون از غرفه داران اجاره 
دریافت می کند. این غرفه داران می توانند غرفه 

خود را با نرخ بالاتری ) حدود ۱۰ تا ۱۵ میلیون( 
به افراد دیگری اجــاره دهند. این افــراد برای 
دریافت مجوز از ســوی اتحادیه به اجاره نامه ای 
از سوی شهرداری نیاز دارند. غرفه داران اخیرا با 
مراجعه به درگاه ملی مجوزها، تصور می کنند که 
مراحل دریافت مجوز را تکمیل کرده اند؛ اما تایید 

نهایی از سوی اتحادیه صادر می شود.
شاهرخی در ادامه عنوان کرد: اتباع افغان علاوه 
بر اینکه در حــوزه فروش گل و گیــاه فعالیت 
چشــمگیری دارند، در بخش تولیــد هم بازار 
را به دســت گرفته اند. برخــی تولیدکنندگان 
داخلی بر این باورند که همــکاری با اتباع افغان 
مزیت های خاص خــود را دارد، علــت هم این 
است که کارگران افغان معمولا برای شکایت از 
کارفرما نمی توانند به وزارت کار مراجعه کنند، اما 
ایرانی ها امکان این کار را دارند. به همین دلیل 
بسیاری از مالکان گلخانه ها با اتباع افغان شراکت 
می کنند به این معنا که جا و مکان از مالک و کار و 
فعالیت از شریک افغان باشد. وی در پایان با اشاره 
به راهکارهای موقتی برای حل مســئله حضور 
افغان ها در بــازار گل و گیاه ایــران گفت: جمع 
آوری گاه و بیگاه اتباع افغان نمی تواند مشــکل 
را به صورت اساســی و ریشــه ای حل کند، زیرا 
همچنان شاهد حضور بیش از ۶۰ درصد افغان ها 
در بازارهای گل و گیاه ایران هستیم. فروشندگان 
گل و گیاه که با مجوز اتحادیه مشــغول به کار 
هستند، موظف هســتند تا مالیات و عوارض را 
پرداخت کنند، در حالی که بیشتر سود این بازار 
به جیب اتباع افغانی می رود که به راحتی در این 

بازار فعالیت دارند.

رئیس انجمــن پرورش دهنــدگان قارچ گفت: 
براساس آمار ۲۰ تا ۲۵ درصد قارچ تولیدی کشور 
صادر می شود که این میزان بالغ بر ۳ تا ۴ میلیون 

دلار ارزآوری دارد.
مهدی رجبی از ثبات قیمت قــارچ در بازار خبر 
داد و گفت: علی رغم افزایش هزینه های تولید، 
تمام تلاشــمان برآن اســت که افزایش قیمت 
اعمال نشود  اما تولیدکنندگان خواستار اصلاح 
و افزایش قیمت هستند لذا در راستای کمک به 
تولیدکننده قرار است تصمیماتی در این خصوص 

اتخاذ شود.
به گفته او،  قیمت کنونی هرکیلو قارچ سرمزرعه 
۸۰ تا ۹۰ هزارتومان اســت که براین اســاس 
هرکیلو قــارچ فله با حداکثر نــرخ ۱۰۵ تا ۱۱۵ 
هزارتومان در خرده فروشــی ها باید عرضه شود 
که متاسفانه شــاهد عرضه با قیمت های بالای 

۱۳۰ هزارتومان هستیم.

رجبی ادامه داد: همه ســاله با آغاز فصل گرما، 
تولید و عرضه قارچ کاهش می یابد، اما شــرایط 
آب و هوایی به گونه ای بــوده که کمبودی را در 
عرضه نداشــتیم و کماکان روزانه ۵۵ تا ۶۰ تن 
قارچ عرضه می شود که نسبت به ماه های اسفند، 

فروردین و اردیبهشت تفاوتی نداشته است.
رئیس انجمن پرورش دهندگان قــارچ  افزود: 
از اواســط تیرماه افزایش دمای هوا پیش بینی 
می شــود که واحد های تولیدی بــا ۷۰ درصد 

ظرفیت خود کار کنند.
او با بیان اینکه آمار رســمی و دقیقی از صادرات 
قارچ نداریم، گفت: براساس برآورد های صورت 
گرفته ســالانه ۲۰ تا ۲۵ درصد قــارچ تولیدی 
صادر می شــود که رقمی بالغ بر ۲ تا ۳ میلیون 
دلار ارزآوری دارد، هرچند با رفع موانع صادراتی 
امکان افزایش چندبرابــری ارزآوری حاصل از 

صادرات قارچ وجود دارد.

وزیر ارتباطــات و فناوری 
بــا  گفــت:  اطلاعــات 
تلاش های صــورت گرفته 
در دولت ســیزدهم امروز 
بیش از ۷۰ درصد خدمات 
دولت به شــکل الکترونیکی از طریق پنجره ملی 

خدمات دولت هوشــمند به مردم ارائه می شــود. 
به گزارش ایسنا، عیســی زارع پور در جلسه علنی 
مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی میزان 
تحقق دولت هوشمند و شبکه ملی اطلاعات بیان 
کرد: یکی از موضوعاتی که در شــهریورماه ســال 
۱۴۰۰ و در موقــع رای اعتماد بنده از پشــت این 
تریبون اعلام کــردم این بود که تــلاش خواهیم 
کرد تمام خدمات دولت را تا پایان دولت سیزدهم 

از طریق یک پنجره واحد به مــردم ارائه کنیم.  با 
همراهی و همدلی شــما عزیــزان و از آنجا که در 
قوانین بودجه سنواتی و لایحه برنامه هفتم توسعه 
همه دســتگاه ها را مکلف کردیم تا خدمات خود 
را از طریق پنجره واحد ارائــه کنند باید اعلام کنم 
که امروز پنجره ملــی خدمات دولــت راه اندازی 
شــده و بیش از ۷۰ درصد خدمات دولت به شکل 
الکترونیکــی از طریق این پنجره ارائه می شــود و 

حدود ۵۰۰ خدمت به شکل هوشمند به مردم ارائه 
شده است.

وی در ادامــه اظهار کــرد: دیگر نیاز بــه مراجعه 
حضوری مردم و ارســال مدرک وجــود ندارد به 
عنوان مثال امروز اگر شما دانش آموز داشته باشید 
می توانید با مراجعه بــه پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند کارنامه دانش آموز خود را ملاحظه کنید.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه تصریح 
کــرد: ۵۰۰ خدمــت در پنجره ملــی خدمات به 
صورت هوشــمند به مردم ارائه می شــود و امروز 
۹۹ درصد دستگاه ها به جز یک دستگاه به پنجره 
ملی خدمات هوشــمند متصل شــده است و آن 
دســتگاهی که متصل نشــده وزارت امور خارجه 
می باشــد که به علت ملاحظات ایرانیانی است که 

در خارج از کشــور قرار دارند حتی دستگاه قضایی 
 نیز تمام خدمــات خود را از طریــق این پنجره به 

مردم ارائه می کند.
وی ادامه داد: تاکنون ۴۸ میلیون نفر در این پنجره 
واحد احراز هویت شدند یعنی ۷۰ درصد مردم بالای 
۱۸ سال حداقل یکبار به پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند مراجعه کرده اند و روزانه سه میلیون نفر از 

طریق این پنجره خدمات دریافت می کنند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند از طریق اتحادیه بین المللی مخابرات 
به عنوان طرح برتر ســال در سال گذشته شناخته 
شد. برای این که خدمات به شکل هوشمند ارائه شود 
لازم است دســتگاه ها بهم لینک شوند به پشتوانه 
قانون داده و اطلاعات ملی که در مجلس شــورای 
اسلامی به تصویب رسید عدم ارائه اطلاعات توسط 
یک دســتگاه به دســتگاه دیگر جرم انگاری شد. 
امروز تعداد ترافیک هایی که روی مرکز ملی تبادل 
اطلاعات وجود دارد به هشت میلیارد رسیده است 
در حالی که در سال ۱۳۹۹ این رقم ۱.۵ میلیارد بود.

زارع پور در ادامه بیان کرد: براســاس برنامه هفتم 
توسعه باید سالانه ۲۰ درصد از خدمات دستگاه ها 
هوشمند شــوند. با توجه به روند کاری که صورت 
گرفته اســت تا پایان امســال حداقل ۳۰ درصد 
خدمات به شکل هوشــمند خواهد شد و تا قبل از 
پایان برنامه تمام خدمات دولت هوشمند می شود. 
تاکنون تنها ۲۰ الی ۲۵ کشور پنجره ملی خدمات 
هوشــمند با این کیفیت دارند. وزیــر ارتباطات و 

فناوری اطلاعات در ادامه بیان کرد: این پنجره ملی 
باعث کاهش مراجعات حضوری، حذف امضاهای 
طلایی و از بین رفتن فساد در دستگاه ها خواهد شد.

وی در ادامه بیان کرد: اما شبکه ملی اطلاعات بیش 
از ۱۵ ســال مورد تاکید رهبری بوده است. در یک 
دهه منتهی به دولت سیزدهم براساس ارزیابی مرکز 
ملی فضای مجازی که از ســوی رهبری به عنوان 
ناظر اجرای این پروژه تعیین شده است این کلان 
پروژه در ایران حدود ۲۰ درصد پیشرفت داشت اما 
با تلاش های صورت گرفته در دولت سیزدهم اکنون 
این پروژه بیش از ۶۵ درصد پیشرفت داشته است، 
یعنی در کمتر از سه سال پروژه شبکه ملی اطلاعات 

بیش از دو برابر پیشرفت کرده است. 
یکی از زیرســاخت های لازم برای این پروژه فیبر 
نوری می باشد. اکنون ۴۰ درصد کشور از فیبر نوری 
برخوردار هستند. زیرساخت دیگری که برای این 

پروژه لازم بود حمایت از سکوهای داخلی است.
زارع پور در پایان بیان کرد: امــروز تعداد کاربران 
فعال در ســکوهای داخلی بیش از پنج تا ۱۰ برابر 
شده است. به عنوان مثال کاربران حاضر در ایتا به 
بیش از ۳۰ میلیون و ۵۰۰ هزار فعال رسیده است 
حضور مردم در ایــن پلت فرم های داخلی ۱۰ برابر 
شده است. امروز ســکوهای داخلی ما این توانایی 
را دارند که به ۱۰۰ میلیون کاربر در پیام رسان های 
داخلی خدمات ارائه دهند اما قبلا آرزوی برخی از 
مسئولان بود که پیام رسان های داخلی بتوانند ۲۰ 

میلیون کاربر داشته باشند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وزیرارتباطات:۷۰درصدخدماتبهشکلالکترونیکیارائهمیشود

تحقق خدمات رسانی هوشمند

واگذاری زمین برای اجرای طرح های کشاورزی و تولیدی 

۸۰ درصد شکایات مردم از واحدهای بدون مجوز است

پرداخت ۱۰۴ همت تسهیلات اشتغالزایی 

ارزی برای لوازم یدکی تخصیص ندادند

بازار گل و گیاه به نام ایرانیان به کام افغان ها ۲۵ درصد قارچ تولیدی کشور صادر می شود

الزامات تحقق اقتصاد دیجیتال
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری

ممکن است چالش هایی در حوزه دیجیتالی شدن اقتصاد وجود داشته باشد اما باید با نگاهی عادلانه 
اظهار داشت. در توسعه دیجیتال می توان با اتکاء به توانمندی های داخلی و شرکت های فعال داخلی 
دراین زمینه و همچنین نخبگان فراوان در این حوزه، دستیابی به سهم ۱۵درصد اقتصاد دیجیتال از 

تولید ناخالص ملی را کلید زد. 
اگرچه ما سال هاست شاهد مباحثی مانند تحریم ها هستیم، اما هر دولتی که روی کار می آید می تواند 
روی فضای مجازی سرمایه گذاری کند و آن را جلو ببرد. کمااینکه از برنامه چهارم توسعه که به نوعی 
اینترنت و فناوری به آن اضافه شد تا حال حاضر که برنامه هفتم توسعه داریم، آن طور که باید بودجه 
مناسب و درستی به حوزه اینترنت اختصاص داده نشده است. این نشان می دهد که اینترنت و این فضا 

اولویت دولت ها نبوده است.
سیاست گذاری در بخش فناوری اطلاعات مهم ترین بخش توسعه اقتصادی به شمار می آید. با نگاهی 
گذرا درخواهیم یافت که نهادها و سازمان های متعدد در کشور با وجود قوانین و چارچوب های موازی 
باعث شده تا اقتصاد بیش از حد در این زمینه سردرگم شــوند و در نهایت فرصت حضور در بازار را در 

لا به لای قوانین متعدد از دست می دهند.
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دبیر ستاد توسعه فناوری های پزشکی بازساختی گفت: به نظر می رسد در 
آینده نه چندان دور بشر دغدغه از دســت دادن بافت و اعضای حیاتی را با 
کمک فناوری سلولهای بنیادی و پزشــکی بازساختی به فراموشی سپارد. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
با ارتقای سطح بهداشت و کشف درمان های جدید، سطح سلامت جوامع 
و میانگین طــول عمر در جهان افزایش یافته اســت. با ایــن حال درمان 
بیماری های مزمنی که با زوال و تخریب بافت و ارگان ها همراه هســتند و 
همچنین بیماری های ژنتیکی ارثی و ســرطان ها هنوز از چالش های حل 

نشده پزشکی امروز به شمار می آیند.
پزشکی بازساختی یا Regenerative Medicine یکی از شاخه های 
جدید رشته پزشکی است که با پیشــرفت روزافزون علم پزشکی و دانش 
زیست شناسی ایجاد شده است. این رشته به طور رسمی از سال ۲۰۰۸ وارد 
کتاب های مرجع پزشکی شد و یکی از فصول کتاب طب داخلی هاریسون 
را به خود اختصاص داد. با توجه به جایگاه بالای این فناوری برتر در دنیا و 
اهمیت درمانی و ارزش اقتصادی آن برای جامعه، ستاد توسعه فناوری های 
پزشکی بازساختی و سلول های بنیادی در سال ۱۳۸۷ در معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش   بنیان ریاست جمهوری تشکیل و شروع به فعالیت 
کرد. قرار گرفتن علوم ســلول های بنیادی در فصل سوم بند ۲-۳ از نقشه 
جامع علمی کشور به عنوان اولویت های )الف( در علوم پایه و کاربردی نشان 
دهنده اهمیت این حوزه برای کشور بود و در همین راستا سند ملی علوم و 
فناوری های سلول های بنیادی در جلسه ۷۳۷ )مورخ ۲۳ مهرماه ۱۳۹۲( 

شورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسید.
احســان عارفیان، دبیر ستاد توســعه فناوری های پزشــکی بازساختی و 

سلول های بنیادی در این زمینه می گوید: پزشــکی بازساختی که امروزه 
بخش بزرگی از پزشکی آینده ))Future Medicine محسوب می شود 
به سرعت به یکی از حوزه های مورد علاقه دانشــگاه ها، مراکز پژوهشی و 
همچنین شرکت های دارویی تبدیل شده است و به دنبال یافتن شیوه های 
نوین درمان بیماری هایی است که طب رایج از آن ها به عنوان بیماری های 
صعب العلاج یا لاعلاج یاد کرده و پاســخ درمانی مطلوبی برای این دسته 

موجود نیست.
وی ادامه داد: پزشکی بازساختی با تلفیق دانش سلول های بنیادی، پزشکی 
مولکولی، ژنتیک، مهندســی بافت، زیســت مواد، ایمنی شناسی، آسیب 
شناسی و تمامی حوزه های زیست پزشــکی در کنار متخصصان بالینی، 
فرصتی مناسب جهت ایجاد محصولات کاربردی و بیولوژیک را جهت درمان 

بیماری های صعب العلاج فراهم می کند.
عارفیان با اشاره به اینکه پیوند سلول های بنیادی خونساز مغز استخوان از 
دهه ۷۰ میلادی آغاز شد؛ اظهار کرد: از سال ۱۹۹۵ به بعد ایمونوسل تراپی 
با استفاده از سلول های سیســتم ایمنی مانند سلول های کشنده طبیعی، 
سلول های T، سلول های دندریتیک و ژن درمانی و مواردی از این قبیل مورد 
توجه محققان و متخصصان علوم بالینی قرار گرفت و از سال ۲۰۰۰ موضوع 
مهم دست ورزی های داخل سلولی و ویرایش ژنوم به عنوان یک شاخه مهم 
از این علم و فناوری پیشرفت کرد و پس از آن در سال ۲۰۰۶ عبارت جامع" 
پزشکی بازســاختی" برای اولین بار توسط انستیتوی ملی سلامت آمریکا 
NIH(( تعریف شــد تا این علم و فناوری به یک رشــته وسیع برای تولید 

محصولات بر پایه ژن، سلول و بافت تبدیل شود.
دبیر ستاد توسعه فناوری های پزشکی بازساختی و سلول های بنیادی افزود: 

اگر پزشکی بازساختی را به عنوان پزشکی آینده در نظر بگیریم، در مقابل 
آن پزشکی فعلی را داریم که بیشتر متمرکز بر تشخیص و درمان با داروهای 
شیمیایی و تا حدی بیوتکنولوژیکی است. او با اشاره به اینکه در حال حاضر 
حرکت پزشــکی نوین به سمت پزشــکی فردمحور و حتی پزشکی دقیق 
))Precision Medicine است، عنوان کرد: به همین علت، پزشکی روز 
به روز به فرآورده ها و محصولات بیولوژیک نوین بر پایه ژن، سلول و بافت 
نیازمندتر اســت. چنین فرآورده هایی با عنوان فناوری های پیشرفته ژن، 
سلول و بافت یا به اختصار AGCTTs تعریف می شوند. عارفیان ادامه داد: این 
محصولات شامل محصولات یا داروهای زنده نوآورانه و پیچیده ای هستند 
که می توان از آنها در درمان انواع بیماری های صعب العلاج و کشنده از جمله 
سرطان ها )نظیر سرطان خون و ملانوما(، بیماری های تحلیل برنده عصبی 
)نظیر مالتیپل اسکلروز و پارکینسون(، بیماری های ارثی و بیماری های خود 

ایمنی )نظیر دیابت و لوپوس( استفاده کرد.
وی به اهمیت ویژه  این محصولات در درمان بیماری های شدید، نادر یا مزمن 
که روش های درمانی مرسوم برایشان غیر موثر واقع شده است، اشاره و اذعان 
کرد: هرچند تاکنون تعداد بیماران درمان شــده زیاد نیست ولی تولید و 

مصرف این محصولات به شدت رو به پیشرفت است.
به گفته او، گرایش شدید محققان و دانشمندان جهان به این شاخه از علم 
و فناوری و سرمایه گذاری های سنگین کشورهای پیشرفته در این حوزه، 
حاکی از نقش مهم و چشمگیر این شــاخه از علم و فناوری در کسب سهم 
مهمی از درمان بیماری هــا در آینده نزدیک دارد و پیش بینی می شــود 
کشورهای صاحب فناوری در این حوزه از کشورهای صاحب اقتدار در سطح 

ملی و بین المللی محسوب شوند.

حل مشکل کمبود اعضای اهدایی با فناوری های پزشکی بازساختی

فناوری و 
اطلاعات

تشکیل سازمان ملی هوش مصنوعی
دهقانی خاطرنشان کرد: نخستین تاثیر ایجاد و ارتقا ساختاری و نهادی بود و در دولت 
شهید رییسی صاحب بنیاد علم شدیم. سازمان تعاملات بین المللی بعد از ۷ سال ابلاغ شد. 
همچنین تشکیل سازمان ملی هوش مصنوعی تصویب و شورای راهبری در سطح معاون 
رییس جمهور تشکیل شد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور بیان 
کرد: دومین تاثیر ایجاد و ارتقا ظرفیت های قانونی بود که بر همین اساس قانون جهش 
تولید به تصویب رسید و به نظر می رسد این اجرای درست قانون می تواند در سال های 

پیش رو ۱۰ تا ۱۵ درصد تولید ناخالص داخلی را تضمین کند.
دهقانی گفت: در برنامه هفتم توسعه ۶ حوزه فناوری پیشرفته به طور مشخص نام برده شده 
است و برای حوزه های میکروالکترونیک، هوش مصنوعی، کوانتوم، علوم وفناوری های 

شناختی، زیست مهندسی و مواد پیشرفته ظرفیت قانونی ایجاد شده است.

رشد شرکتها و اشتغال دانش بنیان
وی محور سوم را ارتقا کمی  کیفی در حوزه فناورانه عنوان کرد وافزود: در حال حاضر ۱۰ 
هزار شرکت دانش بنیان و ۲ هزار شرکت خلاق داریم که نسبت به دوره گذشته بیش از ۷۰ 
درصد رشد داشته است. همچنین امروز ۳۹۰ هزار نفر در شرکت ها مشغول به کار هستند 

در حالی که در سال ۱۴۰۰ میزان اشتغال در شرکت ۲۱۲ هزار نفر بوده است.
 معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیــان رییس جمهور اعلام کــرد که فروش 
شرکت های دانش بنیان از ۲۲۴ همت در سال ۱۴۰۰ به ۶۱۰ همت در دولت سیزدهم 
افزایش یافته است. وی تعریف پروژه های کلان را چهارمین محور عنوان کرد و گفت: رییس 
جمهور شهید تاکید داشتند که در زمینه تجهیزات و یا کالای دانش بنیانی که در داخل 
کشور وجود دارد نباید تامین خارجی شود که همین نگاه منجر به تعریف پروژه های کلان 
در وزارتخانه ها مثل وزارت نفت شد. در دولت سیزدهم شاهد افزایش ۵ برابری پروژه های 

بار اول با دستگاه ها بودیم.
دهقانی ادامه داد: از سوی دیگر دولت سیزدهم به دنبال سیاست توسعه روابط با همسایگان 
بود و در این مسیر همراه کردن معاونت علمی گفتمان اصلی بود. صادرات دانش بنیان ها 
در سال ۱۴۰۰، ۲۹۵ میلیون دلار بوده که به ۵۱/۲ میلیارد دلار طی ۳ سال رسیده است.

مهلت فعال کردن بسته اینترنت رایگان ۲۰ گیگی
وزیر ارتباطات گفت: کاربران تلفن همراه تا روز جمعه ۸ تیر ماه، همزمان با روز برگزاری 
انتخابات ریاست جمهوری فرصت دارند تا نسبت به فعال کردن بسته اینترنت رایگان ۲۰ 
گیگابایتی اقدام کنند. عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشار پستی در 
یک شبکه اجتماعی داخلی اظهار کرد: بسته ۲۰ گیگابایتی برای استفاده رایگان از سکوهای 
داخلی بله، ایتا، روبیکا، سروش پلاس، گپ و آیگپ، ویراستی و تلوبیون در ایام تبلیغات 

انتخابات تدارک دیده شده و تا پایان تیرماه نیز قابل استفاده است.
وی افزود: کاربران اپراتورهای همراه اول و رایتل با کد دستوری #۶۷۳*۱۰۰* )ستاره 
۱۰۰ ستاره ۶۷۳ مربع( و کاربران ایرانسل نیز با کد دستوری #۱*۵* )ستاره ۵ ستاره ۱ 
مربع( می توانند نسبت به فعال سازی آن اقدام کنند. زارع پور گفت: تا شنبه، ۲۱ میلیون 

کاربر اقدام به فعال سازی این بسته هدیه کرده اند.

درخواست برای بهبود سرعت و کیفیت اینترنت 
نمایندگان مجلس بر بهبود ســرعت و کیفیت اینترنت در نقاط مختلف کشور تاکید و 
درخواستهایی را از وزیر ارتباطات مطرح کردند. به گزارش ایسنا، محمد بیات، نماینده مردم 
خمین در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی میزان تحقق دولت 
هوشمند و شبکه ملی اطلاعات بیان کرد: آقای زارع پور نسبت به گذشته در وضعیت بهتری 
قرار داریم اما نسبت به آینده ناقص هستیم. اظهارنظرات شما باید ناظر به عمل باشد. لطفاً 
مانند شهید رئیسی از اتاق شیشه ای بیرون بیایید و وضعیت اینترنت را در برخی حوزه ها 
و روستاها نگاه کنید. جهت توسعه زیر ساخت های اینترنت تدابیر خاصی اندیشیده شود.

در ادامه کامران پولادی، نماینده مردم نوشهر، چالوس و کلاردشت بیان کرد: از زحمات 
آقای زارع پور تشکر می کنم که در همین مدت پیگیری های خوبی برای وضعیت اینترنت 
انجام شده است اما امیدواریم نتیجه بخش باشد. در مدت اخیر آسیب جدی به دلیل سیل 
چالوس در این منطقه انجام شد و آنتن دهی خوبی در این مکان شاهد نبوده ایم. آنتن دهی 

نقاط حساس مازندران را باید بهبود ببخشیم.
سپس مصطفی معینی، نماینده مردم کاشان، آران و بیدگل عنوان کرد: به لحاظ سخت 
افزاری در وزارت ارتباطات عقب هستیم.  مردم نسبت به بهره برداری از خدمات وزارت 
اطلاعات حس خوبی ندارند. باید در زمینه کیفیت و هوشــمند ســازی خدمات دولت 
هوشمند بیشتر تلاش کنیم. باید به سمت دولت هوشمند برویم تا مراجعات شهروندان به 

حداقل و کیفیت خدمات به حداکثر برسد.
عباس گلرو، نماینده مردم سمنان، مهدی شهر و سرخه یادآور شد: از زحمات و اقدامات 
شما در توسعه شبکه فیبر نوری در روستاها و اقصی نقاط کشور، در ایجاد زیر ساخت های 
تکنولوژی نسل ۵ و توسعه شبکه ملی اطلاعات و دولت الکترونیک تشکر می کنم.  اتصال 
جزایز سه گانه به سرزمین مادری توسط فیبر نوری اقدام ارزنده ای بوده است. وزارت امور 

خارجه به طور ویژه مورد توجه وزارت ارتباطات قرار گیرد.
بابایی کارنامی، نماینده مردم ساری اظهار داشت: در موضوع پنجره ملی خدمات هوشمند 
تمامی دستگاه ها به تعهدات خود عمل کنند. کارگران شرکت پست و مخابرات خواهان 

امنیت شغلی هستند و باید دستمزدهای آنان به موقع پرداخت شود.

چشم اندازی نو در چشم  پزشکی با اینترنت اشیاء
اینترنت اشیا، تحول بنیادینی در تشخیص و درمان بیماری های چشمی پدید آورده و با 
اتصال دستگاه های متنوع به شبکه جهانی، دسترسی به مراقبت های چشمی دقیق تر، 
سریع تر و کم هزینه تر را ممکن ساخته است. اینترنت اشــیا با مجموعه ای از فناوری ها 
و ابزارها از ذره بین های دیجیتالی تا لنزهای تماسی هوشــمند در حال بازسازی آینده 
مراقبت های چشمی است. جایی که هر بیماری، صرف نظر از موقعیت جغرافیایی یا وضعیت 

اقتصادی، به خدمات پزشکی دسترسی خواهد داشت.
این فناوری به عنوان یک فناوری پیشگام در عرصه پزشکی، تحول بنیادینی در تشخیص 
و درمان بیماری های چشمی پدید و دستاوردهای شگفت انگیزی را برای دسترسی به 
مراقبت های چشمی دقیق تر، سریع تر و کم هزینه تر برای جامعهُ چشم پزشکان و بیماران 
فراهم آورده است. اینترنت اشیا به معنای اتصال مجازی شبکه ای از دستگاه های هوشمند 
است که مجهز به حسگرها و نرم افزارهای تعبیه شده برای تبادل داده هاست؛ به عنوان 
مثال ذره  بین های دستی مجهز به فناوری بلوتوث با پیگیری لحظه به لحظه وضعیت بیمار، 
زندگی افراد دارای معلولیت بینایی را بهبود بخشیده و فرآیندهای روزمره زندگی را برای 
آنها تسهیل کرده است. همه این کارها با کمک حسگرها و اتصال به اینترنت انجام می شود 

تا زندگی هوشمندتر و راحت تر شود.
همه گیری کرونا نیز به عنوان یک محرک، استفاده از اینترنت اشیا در چشم پزشکی را 
تسریع بخشید و امکان ارائه درمان های از راه دور را فراهم آورد؛ مثلا دستگاه های هوشمند 
مانند عینک های بزرگ نمایی دیجیتال که می توانند وضعیت چشم بیمار را بررسی کنند 
یا لنزهای تماسی هوشمند که افزون بر بهبود تیزبینی بیمار و حتی بهبود کوررنگی، قادر 

اند میزان قند خون را از طریق اشک اندازه گیری کنند.
برای نمونه دیگر نیازی به استفاده از سوزن های آزمایش خون نیست و فقط با استفاده 
از لنز تماسی اطلاعات حیاتی بدن دریافت و به پزشک ارسال می شود. لنزهای تماسی 
هوشمند به  عنوان دستگاه های غیرتهاجمی کاربردی شده با قابلیت تصحیح دید همزمان، 
نقش مهمی در نظارت بر ســلامت در زمان واقعی و تحویــل داروی خاص به بیمار ایفا 
می کنند. همچنین با اینترنت اشیا دیگر نیازی نیست برای هرمعاینه به بیمارستان برویم، 
دستگاه های پوشیدنی و حسگرهای هوشــمند علائم حیاتی ما را از راه دور به پزشکان 

ارسال می کنند.

اخبار

معاون علمی فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهور 
گفت: دولــت ســیزدهم به 
دنبال سیاست توسعه روابط با 
همسایگان بود و در این مسیر 

همراه کردن معاونت علمی گفتمان اصلی بود.
روح الله دهقانی در نشست خبری علمی و فناورانه هیات 
دولت که در ساختمان کوثر پاستور برگزار شد ، اظهار 
کرد: رییس جمهور نگاه جامعی به حوزه علم و فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان داشتند و اولین اتفاق این بود که 
عنوان اقتصاد دانش بنیان در دولت سیزدهم به عنوان 

معاونت علمی اضافه شد.

معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
افزود: همچنین بعد از ۲ دهه حمایت رهبری از جنبش 
نرم افزاری و ایجاد شرکت های دانش بنیان و پارک های 
علم و فناوری انتظار مردم این بود که اثر این حمایت ها 
در زندگی شان مشخص شود و در همین راستا معاونت 
علمی در حوزه های مختلف انرژی، آب محیط زیست، 
سلامت، تجهیزات پزشکی و معدن ستادهای ویژه توسعه 
اقتصاد دانش بنیان طراحی کرد و شروع به انجام دادن 
پروژه های بزرگی برای توسعه شرکت ها و محصولات 

دانش بنیان و فناورانه کرد.
وی ادامــه داد: رییس جمهور شــهید همچنین تاکید 
داشتند که در حوزه دستاوردهای فناورانه برای ۱۰ سال 
آینده هم برنامه داشته باشیم و به همین منظور ستادهای 
معاونت علمی بر مبنای فناوری نوظهور بازآرایی شد که 

تاثیراتش را در ۵ حوزه تشریح می کنم.

از ۶ فناوری پیشرفته در برنامه هفتم حمایت می شود

موفقیت دولت سیزدهم در دیپلماسی فناورانه
صادرات دانش بنیان به ۲ و نیم میلیارد دلار رسید
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محققــان فنلانــدی یــک فنــاوری را توســعه 
داده انــد که بــه رایانه هــا امــکان می دهد بــا فهم 
 احساســات انســان، تعامل های هــوش مصنوعی را 

ارتقا دهد.
این فناوری به طور بالقوه به دستگاه ها امکان خواهد داد 
رفتار خود را برای بهبود و ارتقای تجربه کاربران تنظیم 
 )Jyväskylä( »کنند. پژوهشگران دانشگاه »یواسکیلا
در کشور فنلاند یک مدل ایجاد کرده اند که به رایانه ها 
اجازه می دهد از طریق بکارگیری اصول روانشناســی 
ریاضیاتی، احساســات انســان را شناســایی و درک 
کنند. این پیشــرفت می تواند تعامل بین انســان ها و 

فناوری های هوشمند مانند سامانه های هوش مصنوعی 
را ارتقا دهد؛ زیرا موجب می شــود ایــن فناوری ها با 
احساسات انسان ها سازگارتر شوند. بنا به گفته یوسی 
یوکینن اســتادیار علوم شــناختی، در آینده رایانه ها 
می تواننــد از این مدل اســتفاده و بــرای مثال پیش 
بینی کنند یک کاربر چه زمانــی آزرده یا هیجان زده 
می شــود. در چنین وضعیت هایی رایانه می تواند مثلا 
 دستورالعمل های بیشتری به کاربر بدهد یا مسیر تعامل 

را تغییر دهد.

کاربران در تعاملات روزمره خو د بــا رایانه ها معمولا 
احساســاتی را تجربــه می کنند اما با وجود توســعه 
هوش مصنوعــی، فناوری های کنونــی اغلب از درک 
این احساســات کاربــران عاجز هســتند. این مدل 
توســعه یافته در حال حاضر می تواند پیش بینی کند 
 که آیا کابر حس شــادی، خستگی، خشــم ، ناامیدی 

یا هیجان دارد.
این پروژه تحقیقاتی هدایت شــده توســط یوکینن 
از روانشناســی ریاضیاتی برای یافتــن راه حل هایی 

برای مشــکل ناهماهنگی بین ســامانه های رایانه ای 
هوشــمند و کاربران آنها اســتفاده می کند. یوکینن 
خاطرنشــان کرد: مدل ما می تواند وارد ســامانه های 
هوش مصنوعی شود و به آنها توانایی دهد که احساسات 
را درک و از این رو با کاربران خود ارتباط برقرار کنند. 
مرحله بعدی این پــروژه تحقیقاتی درباره کاربردهای 
بالقوه این شــناخت و فهم احساســی کاوش خواهد 
کرد. چنین فناوری  پیامدهای مهمی خواهد داشت و 
روزنه ای به آینده می گشاید که رایانه ها صرفا ابزارهایی 
 نیستند بلکه شــریکان همدلی در تعاملات با کاربران 

خواهند بود. 

دبیر ستاد توسعه فناوری های پزشــکی بازساختی و 
ســلول های بنیادی از وجود ۱۱۹ محصــول دارویی 
تولیدشده مبتنی بر فناوری های نوین درمان در بازار 
دارویی دنیا خبر داد و گفت: طبق آخرین گزارش ها تا 
ابتدای سال ۲۰۲۱ تعداد هزار و ۳۶۹ شرکت در زمینه 
فناوری های حوزه ژن، سلول و بافت مشغول به فعالیت 

بوده اند.
به گزارش ایرنا، احســان عارفیان پزشکی بازساختی 
را یکی از شــاخه های جدید رشته پزشکی عنوان کرد 
و گفت: این رشته به طور رســمی از سال ۲۰۰۸ وارد 
کتاب های مرجع پزشکی شــد و یکی از فصول کتاب 
طب داخلی هاریسون را به خود اختصاص داد. با توجه 
به جایگاه بالای ایــن فناوری برتــر در دنیا و اهمیت 
درمانی و ارزش اقتصادی آن برای جامعه، ستاد توسعه 
فناوری های پزشکی بازساختی و سلول های بنیادی 
در ســال ۱۳۸۷ در معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش   بنیان ریاست جمهوری تشکیل و شروع به فعالیت 
کرد. دبیر ستاد توسعه فناوری های پزشکی بازساختی و 
سلول های بنیادی قرار گرفتن علوم سلول های بنیادی 
در فصل ســوم بند ۲-۳ از نقشــه جامع علمی کشور 
به عنوان اولویت های )الف( در علــوم پایه و کاربردی 
را نشــان دهنده اهمیت این حوزه دانست و گفت: در 
همین راستا سند ملی علوم و فناوری های سلول های 
بنیادی در مهرماه ۹۲ در شورای عالی انقلاب فرهنگی 

به تصویب رسید.
وی تلفیق پزشــکی بازســاختی با دانش سلول های 
بنیادی، پزشــکی مولکولی، ژنتیک، مهندسی بافت، 
زیســت مواد، ایمنی شناسی، آسیب شناسی و تمامی 
حوزه های زیست پزشکی را در کنار متخصصان بالینی، 
فرصتی مناســب جهت ایجاد محصولات کاربردی و 
بیولوژیــک جهت درمان بیماری های ســخت درمان 

عنوان کرد.
عارفیان به آغاز پیوند سلول های بنیادی خونساز مغز 

استخوان از دهه ۷۰ میلادی اشاره کرد و گفت: از سال 
۱۹۹۵ به بعد ایمونوســل تراپی )درمانی برای بیماری 
های سخت درمان از جمله سرطان با استفاده از سلول 
های ایمنی بدن به این معنی که ســلول های ایمنی 
خود بدن(. با اســتفاده از ســلول های سیستم ایمنی 
 ،T مانند سلول های کشنده طبیعی، ســلول های تی
ســلول های دندریتیک و ژن درمانی و مواردی از این 
قبیل مورد توجه محققــان و متخصصان علوم بالینی 
قرار گرفت و از ســال ۲۰۰۰ موضوع دست ورزی های 
داخل سلولی و ویرایش ژنوم به عنوان یک شاخه مهم 
از این علم و فناوری پیشــرفت کرد. پس از آن در سال 
۲۰۰۶ عبارت جامع پزشکی بازساختی برای اولین بار 
توسط انستیتوی ملی سلامت آمریکا تعریف و این علم 
و فناوری به یک رشته وسیع برای تولید محصولات بر 

پایه ژن، سلول و بافت تبدیل شد.
دبیر ستاد توسعه فناوری های پزشــکی بازساختی و 
ســلول های بنیادی افزود: اگر پزشــکی بازساختی را 
به عنوان پزشــکی آینده در نظر بگیریم، در مقابل آن 
پزشکی فعلی را داریم که بیشتر متمرکز بر تشخیص و 
درمان با داروهای شیمیایی و تا حدی بیوتکنولوژیکی 
اســت. عارفیان می گوید: اکنون حرکت پزشکی نوین 
به ســمت پزشــکی فردمحور و حتی پزشکی دقیق 
است و به همین علت، پزشکی روز به روز به فرآورده ها 
و محصــولات بیولوژیک نویــن بر پایه ژن، ســلول و 
بافت نیازمندتر اســت. چنین فرآورده هایی با عنوان 
فناوری های پیشرفته ژن، ســلول و بافت یا به اختصار 

AGCTTs تعریف می شوند.
این محصولات شــامل محصولات یــا داروهای زنده 
نوآورانه و پیچیده ای هســتند که می تــوان از آنها در 
درمان انواع بیماری های صعب العلاج و کشنده؛ از جمله 
سرطان ها )نظیر سرطان خون و ملانوما(، بیماری های 
تحلیــل برنده عصبــی )نظیــر مالتیپل اســکلروز و 
پارکینســون(، بیماری های ارثی و بیماری های خود 

ایمنی )نظیر دیابت و لوپوس( استفاده کرد. دبیر ستاد 
توسعه فناوری های پزشــکی بازساختی و سلول های 
بنیادی در ادامه به اهمیت ویژه  این محصولات در درمان 
بیماری های شدید، نادر یا مزمن، اشاره کرد که هرچند 
تاکنون تعداد بیماران درمان شده زیاد نیست اما تولید 

و مصرف این محصولات به شدت رو به پیشرفت است.
به گفته او گرایش شدید محققان و دانشمندان جهان به 
این شاخه از علم و فناوری و سرمایه گذاری  کشورهای 
پیشرفته در این حوزه، حاکی از نقش مهم و چشمگیر 
این شاخه از علم و فناوری در کســب سهم مهمی از 
درمان بیماری ها در آینده نزدیک اســت و پیش بینی 
می شــود کشــورهای صاحب فناوری در این حوزه از 
کشورهای صاحب اقتدار در ســطح ملی و بین المللی 

محسوب شوند.
عارفیان محصولات پزشکی بازساختی را محصولاتی 
نوآورانه و پیچیده دانســت که بر اســاس سلول های 
پیکری )ســوماتیک(، ژن ها یا بافت ها هستند و بیان 
کرد: تنوع محصولات زیرمجموعه این تعریف بســیار 
است که از جمله آن ها می توان به سوسپانسیون های 
سلولی، ناقل های ویروســی، دی ان ای DNA یا ام ار 
ان ای mRNA، بافت های مهندسی شده و ترکیبی از 

آنها اشاره کرد.
عارفیان گفت: در افق توســعه این علــم امکان تولید 
و ترمیم بافت و بازســازی اعضای بدن با اســتفاده از 
سلول های بنیادی در مهندسی بافت، همچنین درمان 
بیماری های ژنتیکی و سرطانی کاملًا نمایان شده و به 
نظر می رسد که در آینده نه چندان دور بشر دغدغه از 
دســت دادن بافت و اعضای حیاتی را با کمک فناوری 
سلول های بنیادی و پزشــکی بازساختی به فراموشی 

بسپارد.
او اظهار داشت: این فناوری پیشرفته پزشکی، امیدهای 
زیادی را در ترمیم یا جایگزینی بافت یا اندام های آسیب 
دیده با سلول ها یا بافت جدید و به دنبال آن از سرگیری 

فعالیت طبیعی آن اندام را در بیماران مزمن برانگیخته 
است و به علاوه به علت کمبود اعضای اهدایی و تعداد 
زیاد بیمــاران نیازمند پیوندهــای مختلف که هر روز 
این صف انتظار را طولانی تر می کند، بحث پزشــکی 
بازساختی می تواند به حل این مشکل در آینده کمک 

می کند.
دبیر ستاد توســعه فناوری های پزشــکی بازساختی 
و ســلول های بنیادی، ســرعت پیشــرفت این علم 
نوپا را چشــمگیر خواند و عنوان کــرد: امروزه ۱۱۹ 
محصــول دارای تاییدیــه ورود به بازار را بــا نام کلی 
 GCT )Gene, Cell /محصولات ژن، ســلول و بافت
and Tissue( در زمینــه درمان بیماری های صعب 
العلاج دارد و بــا توجه به نــرخ CAGR ۳۴ درصدی 
 جهانی، این علم از جایگاه ویژه ای در پزشــکی آینده

 برخوردار است.
عارفیان افــزود: به همین دلیل به شــدت مورد توجه 
شــرکت های دارویی و غیر دارویی قرار گرفته است و 
طبق آخرین گزارش های جهانی تا ابتدای سال ۲۰۲۱ 
تعداد هزار و ۳۶۹ شرکت در زمینه فناوری های حوزه 

ژن، سلول و بافت مشغول به فعالیت بوده اند.
دبیر ستاد توسعه فناوری های پزشــکی بازساختی و 
ســلول های بنیادی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری با اشاره به اینکه حمایت از 
توسعه فناوری های مرتبط به پزشکی بازساختی از دهه 
آخر قرن بیستم در دستور کار کشورهای توسعه یافته 
قرار گرفته، تصریح کرد: بررسی موضوعی این مطالعات 
نشان می دهد حوزه درمان های نوین سرطان در راس 
این مطالعات قرار گرفته است و توسعه مرگ و میرهای 
حاصل از سرطان در دنیا و افزایش امیدها به درمان های 
مبتنی بر پزشکی بازساختی اعم از ایمونوسل تراپی و 
ایمونوتراپی و ژن درمانی باعث شده علاوه بر نظام های 
دولتی، بخش خصوصی نیز سرمایه گذاری وسیعی در 

این حوزه داشته باشد.

طراحی رایانه ای که احساسات انسان را می فهمد

وجود ۱۱۹ محصول مبتنی بر فناوری های نوین در بازار دارو
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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 ایلام- مدیر کل تبلیغات اسلامی ایلام در بخشی دیگری به برنامه ریزی این سازمان 
برای غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان اشــاره کرد و گفت: اجرای این برنامه ها 
تابستان امسال در ۱۰۰ نقطه مختلف استان با انجام فعالیت های مختلف اجرا خواهد 
شد. مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی استان ایلام گفت: ویژه برنامه  امسال جشن غدیر 

در مرکز این استان برای اولین بار به صورت خیابانی برگزار خواهد شد.
حجت الاسلام علی رحیمی شنبه در نشست با خبرنگاران رسانه های مختلف گروهی 
استان ایلام، اظهار کرد:  جشن عید غدیر خم امسال روز سه شنبه پنجم تیرماه از ساعت 

۱۵ الی ۲۲ در مرکز استان به صورت ویژه برگزار خواهد شد.
وی ادامه داد: این برنامه که از مسیر میدان امام )ره( تا میدان ۲۲ بهمن شهر ایلام برگزار 
خواهد شد، ۶۰ غرفه مختلف فرهنگی، هنری، مذهبی، مشاوره، ایستگاه های صلواتی 

و غیره برپا می شود.
وی توزیع نذورات، قرعه کشــی و اهدا جوایز و مولودی خوانی با حضور مداحان اهل 

بیت)ع( را از دیگر ویژه برنامه های عید غدیر در اســتان برشمرد و گفت: علاوه بر این 
جشن های عید غدیر نیز طی روزهای اخیر در مناطق مختلف استان نیز به صورت محله 

محور برگزار می شود.
وی از آماده سازی یک هزار و ۵۰۰ پرچم متبرک حضرت علی)ع( برای توزیع بین مردم 
به مناســبت عید غدیر خبر داد و گفت: این پرچم ها با حضور سادات معزز بین مردم 

توزیع خواهد شد.
مدیر کل تبلیغات اسلامی ایلام در بخشی دیگری به برنامه ریزی این سازمان برای غنی 
سازی اوقات فراغت دانش آموزان اشاره کرد و گفت: اجرای این برنامه ها تابستان امسال 

در ۱۰۰ نقطه مختلف استان با انجام فعالیت های مختلف اجرا خواهد شد.
وی همچنین بــه طرح زندگی با آیه ها اشــاره کــرد و گفت: در این طــرح ۲۶۰ آیه 
 قرآن متناســب با عید غدیر به مردم آموزش داده شــده تا ادبیات مــردم رنگ و بوی 

قرآنی بگیرد.

مریم کربلایی-دکتری مهندســی برق و مدیرعامل شــرکت 
بهین مصرف، امیرموحدی با اشــاره به مصــرف توان رأکتیو 

مشترکین گفت:
هزینه های مندرج در قبض برق شامل هزینه های اکتیو )کم 
باری، میان باری و اوج بار( و رأکتیو می باشد. همه مشترکینی 
که از شــرکت برق اشــتراک خریداری نموده انــد، ملزم به 
پرداخت بهای توان اکتیو می باشــند ولی در صورتیکه ضریب 
قدرت مشترکی کمتر از میزان استاندارد ۰/9 باشد، مشترک 
مشــمول جریمه و پرداخت بهای توان رأکتیو می شــود و در 
 این صورت می بایست متانسب با مصرف، اقدام به نصب بانک 

خازنی نماید.
مدیرعامل شــرکت بهین مصرف  تصریح کرد:تــوان رأکتیو 
شــامل بارهای ســلفی و به اصطلاح موتوری می باشد که به 
طــور مثــال در مجتمع هــای مســکونی، تجــاری و اداری 
شــامل آسانســور ها، سیســتم های تهویه )مانند اسپیلیت 
و چیلرهــا( و در صنایع شــامل الکتروموتــور، اینورتر، کوره 
القایی، دســتگاه جوش و ... می باشــند که برای عملکرد خود 
نیازمند جریان تحریک و میدان مغناطیســی هستند. بدون 

شک پرهیز از وســایل مصرف کننده توان رأکتیو غیرممکن 
اســت و از طرفی مصــرف تــوان رأکتیو توســط تجهیزات 
مذکور باعث اشــغال ظرفیت شــبکه و ترانســفورماتورهای 
توزیــع و در نتیجه افزایش تلفات شــبکه برق می شــود، لذا 
 مشترکین با ضریب توان کمتر از ۰/9 مشمول جریمه مصرف 

توان رأکتیو می شوند.
وی در مورد موضوع بانک خازنی چیست و چه کاربردی دارد، 
گفت : وظیفه بانک خازنی ذخیره کردن و یکنواخت کردن سطح 
انرژی الکتریکی اســت که یک بانک خازن از چند بانک خازن 
تشکیل شده است که به صورت ســری یا موازی به هم متصل 
هستند و برای تنظیم جریان انرژی و ذخیره انرژی الکتریکی 
از آن استفاده می شود . در اصل می توان گفت که بانک خازن 
یک نوع از انواع تابلو برق است که برای کارخانه ها ، واحدهای 
 صنعتی ، مجتمع های مســکونی ، کارخانجــات و غیره  قابل 

استفاده است.
موحدی در ادامــه افزود:نصب بانک خازنی کــه بعد از کنتور 
برق نصب می شود، اقتصادی ترین و بهترین روش برای صفر 
نمودن بهای تــوان رأکتیو برای مشــترکین و با اهداف حذف 

هزینه و پول اضافی برای مصرف تــوان رأکتیو، کاهش تلفات 
توان اکتیــو در کابل ها، کاهش افت ولتاژ و ... می باشــد. لازم 
به ذکر اســت حذف مقدار پولی که بابت هزینــه توان رأکتیو 
در قبض برق پرداخت می شود، ذخیره شده و این مبلغ مازاد 
 برای هزینه نصب خــازن ها در بازه زمانی چند ماه برگشــت 

داده می شود.
مدیرعامل شرکت بهین به بانک های خازنی  اشاره کرد و گفت:   
بانک های خازنی    شامل تجهیزاتی از قبیل خازن )برای اصلاح 
ضریب توان(، کنتاکتور خازنی )قطع و صــل نمودن خازن(، 
فیوز )برای حفاظت در مقابل جریان اضافــه و اتصال کوتاه(، 
رگولاتور )جهت ورود و خروج هوشــمند پله های خازن( و ... 
می باشند که می توانید جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس 
 www.behinmasraf.com سایت شرکت بهین مصرف 

مراجعه نمایید.
ضمناً کلیه مشترکین می توانند جهت مشاهده جزئیات قبض 
برق شــامل مصرف توان اکتیو، مصرف تــوان رأکتیو، ضریب 
جریمه مصرف توان رأکتیو و ... از طریق وب سایت یا اپلیکیشن 

برق من اقدام نمایند.

مدیرکل سازمان تبلیغات اسلامی استان ایلام خبر داد:

 آماده سازی یکهزار و ۵۰۰ پرچم متبرک حضرت علی)ع( برای توزیع بین مردم به مناسبت عید غدیر

مدیرعامل شرکت بهین مصرف گفت :

نصب بانک خازنی اقتصادی ترین روش برای صفر کردن بهای توان رأکتیو مشترکین
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استان ها

البرز - با حضور وزیر کشور؛
تصفیه خانه حصار خط 4 و 
ادامه بلوار ناصربخت کرج 

به بهره برداری رسید
عالیه رضوانــی- با حضور 
وزیرکشور،استاندار البرز، شهردار و اعضای شورای 
شهر و جمعی از مسئولین استانی و شهرستان کرج، 
تصفیه خانه حصار خط 4 و پروژه ادامه بلوار شهید 
ناصربخت به بهره برداری رسید و پروژه خط »بی آر 

تی« نیز مورد بازدید قرار گرفت.
رئیس شورای اسلامی شــهر کرج در آیین افتتاح 
پروژه بلوار شــهید ناصر بخت گفت: روان ســازی 
ترافیک، دســت آورد بهره بــرداری از ادامه بلوار 
شــهید ناصربخت اســت که در کاهــش ترافیک 
خیابان شــهید بهشــتی نیز تاثیر بســزایی دارد.

مســعود محمدی با تبریک دهه ولایت و امامت، 
افزود: با تملک املاک معارض، ادامــه پروژه بلوار 
شهید ناصربخت به طول یک کیلومتر و در دولاین 
رفت و برگشت و با اعتبار ۳4۰ میلیارد ریال انجام 
شــد و از آنجائیکه ایــن معبر به مــوازات خیابان 
 شهید بهشتی اســت، نقش مهمی در روان سازی 

ترافیک دارد.
وی ادامه داد: خط اتوبوس تندرو خیابان شــهید 
بهشتی کرج به طول ۱۵ کیلومتر با ۱۸ ایستگاه و 
۱۶ دوربین نظارتی به ظرفیت اسمی جابه جایی ۲۰ 
هزار مســافر در روز نیز با حضور وزیر کشور بازدید 
شد که روزانه بیش از ۱۲ هزار لیتر کاهش مصرف 

سوخت را به دنبال د ارد.
رئیس شــورای اسلامی شــهر کرج گفت: تصفیه 
خانه فاضــلاب در خط ۳ حصار کرج بــا زیربنای 
یک هــزار و ۷۰۰ متر مربع و بــا ظرفیت یک هزار 
متر مکعب در شبانه روز با هدف بهره برداری از آب 

خام در آبیاری فضای سبز شهری، از دیگر از پروژه 
 هایی بود که با ۲۵۰ میلیــارد ریال به بهره برداری 

رسید.
وی با بیان اینکه پیشــرفت قطار شــهری کرج با 
ســرعت مطلوب در حال انجام است، خاطرنشان 
کرد: برای فعال سازی قطعات مختلف خط ۲ قطار 
شــهری کرج به ورود تعدادی رام جدید قطار نیاز 
است بر همین اساس از دولت درخواست همکاری 

در تامین رام قطار را داریم.
شهردار کرج نیز در این مراسم ضمن گرامیداشت 
یاد و خاطره رئیس جمهور شهید و هیات همراه در 
سخنانی گفت: ابتدا از حمایت های مضاعف دولت 
محترم از جریانِ پویای خدمت در کرج قدردانی می 
نمایم و به جرات می توان گفت که دولت امروز نگاه 
ویژه ای به شــهرمان دارد و در سایه ی آن اتفاقات 
بسیار خوبی در جهت توســعه و عمران و آبادانی 

شهری رقم خورده است.
مهرداد کیانی با بیان اینکه پروژه های خُرد و کلانی 
که در دوره ششم افتتاح شده یا در دست اقدام قرار 
دارند، براینــد مطالباتِ چند دهه ای شــهروندان 
هستند ،افزود: برخی از این پروژه ها همچون قطار 
شهری و کنارگذر شمالی به جهت بار سنگین مالی 
و سایر پیچیدگی های فنی و معارضین تاسیساتی و 
اجرایی سالها مسکوت مانده بودند اما اکنون در ریل 

تکمیل قرار دارند.
وی با اشاره به اینکه دوره ششم مدیریت شهری کرج 
به دوره اولین ها تبدیل شده است،ادامه داد:افتتاح 
نخستین ایستگاه قطار شهری، نخستین خط بی 
آر تی، نخستین سری اتوبوس های برقی و... و این 
اتفاقات در فضای اتحاد و همدلی رقم خورده است 
وشــهروندان عزیز یقین بدانند تا آخرین ساعات و 
دقایق عمرِ خدمتی با تــوان مضاعف برای تحقق 
وعده ها و حل مشکلات شهری تلاش خواهیم کرد 

و خود را خادم مردم می دانیم.

شهردار کرج خاطرنشــان کرد: چهارمین تصفیه 
خانه محلی فاضلاب با هدف آبیــاری عرصه های 
فضای ســبز، ادامه بلوار ناصربخــت به طول یک 
کیلومتر به عنوان یکی از مهمترین شــریان های 
ارتباطی شــرق به غرب به موازات هسته مرکزی 
شهر و فاز نخست خط ویژه اتوبوس تندرو از پروژه 
هایی بودند که در جریان ســفرِ امروز وزیر محترم 
 کشــور بهره برداری شــدند؛ این ها نشان از رشد 

عمرانی دارد.
وزیر نیز در سخنانی ضمن تقدیر از همه مسئولان 
اســتان و مدیران شــهری، اظهار کرد: شهر کرج 
و اســتان البرز را با تعدد پروژه های ارزشــمندی 
که در دســتور کار بوده و بخش زیادی از آن ها به 
بهره برداری رسیده می شناسیم. احمد وحیدی با 

بیان اینکه در حال حاضر بالــغ بر ۵۶۰۰ پروژه در 
ســطح اســتان البرز با بیش از ۱۵۰ همت تعریف 
شــده که بخشــی از آن ها تکمیل و بخشی دیگر 
در حــال انجــام اســت،افزود:افتتاح پروژه های 
شهری بســیار مهم و راهگشا اســت و گاهی گره 
از مشــکلات ســاکنین یــک محل بــاز می کند 
 و گاهی هم جمعیت بیشــتری از شــهروندان را 

پوشش می دهد.
وی با بیــان اینکه ما مدیون مردم هســتیم و باید 
کاری کنیــم که رضایــت آنها با ارائــه خدمات با 
کیفیت تامین شود، به شــهادت آیت الله رئیسی 
در حین خدمتگزاری به مردم اشــاره کرد و گفت: 
لفظ شــهید خدمت نشــان می دهد که می توان 
خدمت کرد و در خدمت شهید شد و ما باید شهادت 

را در خدمت بجوییم. وزیر کشــور ادامــه داد: در 
حال حاضر بالغ بر ۵۶۰۰ پروژه در ســطح استان 
البرز با بیــش از ۱۵۰ همت تعریف شــده بود که 
 بخشــی از آن ها تکمیل و بخشــی دیگر در حال 

انجام است.
وحیدی با اشاره به اینکه در آستانه انتخابات دولت 
چهاردهم قرار داریم، خاطرنشــان کرد: انتخابات 
ادامه راه شــهید رئیسی اســت و باید با تمام توان 

بکوشیم که این راه ادامه پیدا کند .
  گفتنی است با حضور وزیر کشــوردر شهرستان 
کــرج، ۲ باب مدرســه ۱۵ کلاســه، ســاختمان 
بخشــداری مرکزی کرج، مرکز بازآفرینی شهری، 
 یــک درمانگاه، یــک کلانتری و یک فرهنگســرا 

افتتاح شد.

وزیر صمت خبر داد

احیای ۴۵۰۰ واحد راکد صنعتی 
پیش بینی رشد ۲۷ درصدی تولید خودروهای سواری

مدیرکل بیمه سلامت ایلام؛
۲۴۴ هزار نفر در ایلام تحت پوشش 

رایگان بیمه سلامت هستند
 ایلام- مدیرکل بیمه ســلامت ایــلام گفت: در 
استان بالغ بر ۲44 هزار نفر بصورت رایگان و بدون 
پرداخت هیچ گونه وجهی تحت پوشش درمان این 

اداره کل می باشند.
نورالدین رحیمی  اظهار داشت: کاهش پرداخت 
از جیب مردم و بیمه رایگان از اهداف مهم پوشش 

بیمه های پنج دهک نخست جامعه است.
وی با بیــان اینکه پنج دهک نخســت جامعه به 
صورت رایگان تحت پوشش بیمه سلامت هستند، 
افزود: سایر دهک های جامعه با هزینه حداقلی و 
برخورداری از تخفیف به صورت سه ماهه یا یکساله 

از خدمات بیمه سلامت ایران برخوردار می شوند.
مدیرکل بیمه سلامت استان ایلام بیان داشت: در 
استان ایلام بالغ بر ۲44 هزار نفر بصورت رایگان 
و بدون پرداخت هیچ گونه وجهی تحت پوشش 

درمان این اداره کل می باشند.
رحیمی عنوان کرد: پوشش رایگان بیمه های پنج 
دهک نخست و پوشش بیمه ای با هزینه حداقلی 

برای دهک های ۶ تا ۱۰ جامعه تداوم دارد
وی در پایان خاطر نشــان کرد: بیمه شدگان می 
توانند با مراجعه به ســامانه خدمات شهروندی 
https://csp.ihio.gov. بیمه سلامت به نشانی

ir به صورت غیر حضوری نسبت به پوشش بیمه 
خود و اعضای خانواده اقدام و با شماره گیری کد 
دستوری #۱۶۶۶ نیز می توانند از جزئیات بیمه 

خود مطلع شوند.

مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
عنوان کرد:

آنچه براي ما باقیات و صالحات مي ماند 
اقدام نیك مدرسه سازي است

جشن بزرگ گلریزان نهضت مدرسه سازی که با 
شعار”همه با هم برای مدرسه  سازی” در هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان با حضور مدیران اســتان، 
شــرکت های پیمانکار طرف قرارداد با هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان، نمایندگان شــرکت های 
بزرگ صنعتی، پرسنل پالایشگاه اصفهان، گروه 
های مردمی، مدیرکل نوســازی مدارس استان، 
مدیرکل آموزش و پرورش، رئیس خیرین مدرسه 
ساز استان اصفهان، فرماندار شاهین شهر ومیمه، 
مدیران عامل شرکت های زیر مجموعه، معاونان و 
مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش به عنوان میزبان 
در سالن اجتماعات شهرک شهید محمد منتظری 

برگزار شد.
مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان دراین 
آئین با اشــاره به اینکه ما در راستای پرداختن به 
مسئولیت های اجتماعی خود پس از برگزاری چند 
نوبت جشن گلریزان برای آزاد سازی زندانیان و آزاد 
سازی حدود ۷۰۰ زندانی از محل برگزاری جشن 
های گلریزان در استان اصفهان اقدام به برگزاری 
جشن گلریزان برای مدرسه سازی نمودیم گفت: 
این هلدینگ در پایان خرداد ماه امسال مقارن با 
عید سعید قربان و عید سعید غدیر اقدام به برگزاری 
جشــن بزرگ گلریزان مردمی با حضور خیرین 
مدرسه ساز در راستای ساخت مدرسه در محلات 

کم برخوردار استان اصفهان نمود.
دکتر محسن قدیری؛ با اشاره به اینکه هیچ چیز 
در این دنیا به اندازه ســاخت مدرسه برای انسان 
ماندگار نیست افزود: اگرچه ما اعتبار زیادی برای 
انجام پروژه های این هلدینگ اختصاص داده ایم 
اما آنچه مسلم است و برای ما به نام نیکو و یادگار 
می ماند اقدام هایی مانند ساخت مدرسه و دانشگاه 
است چرا که این محل ها مکانی برای انسان پروری 

است .
وی تاکید کرد: اگر مدرسه داشته باشیم که دانش 
آموزان مــا در آن به خوبی پرورش و رشــد پیدا 
کنند قطعا درب زندان ها کمتــر به روی افراد باز 
میشود و خیرین مدرسه ساز به خوبی این مسئله 

را دریافته اند.
دکتر قدیری، با اشاره به اینکه پالایشگاه اصفهان 
تاکنون ۱۲ مدیر داشته است که ۲ نفر ازآن ها به 
رحمت ایزدی شتافته اند افزود: همه ما این پست 
ها را روزی تحویل مــی دهیم و می رویم اما آنچه 
ماندگار اســت و برای ما باقیات و صالحات است 

همین اقدامات نیک مدرسه سازی است .
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، با اشاره 
به اینکه در جشن گلریزان برای آزاد سازی زندانیان 
که طی چند مرحله در پالایشگاه اصفهان برگزار 
شد بحمدلله ۷۰۰ زندانی جرائم غیرعمد آزاد و به 
آغوش خانواده های خود بازگشتند افزود: امیدواریم 
در طی منویات رهبر معظم انقلاب در راســتای 
تربیت نسلی پویا در جامعه با ساخت مدارس مورد 
نیاز در مناطق محروم اســتان اصفهان گام های 

اساسی برداریم.

اخبار

سید محسن موسوی: نظارت عالیه شــرکت توزیع نیروی برق 
استان مرکزی توســط ارزیابان توانیر در حوزه ایمنی، بهداشت 

حرفه ای و محیط زیست انجام شد.
سرپرست ممیز تیم ارزیابی شرکت توانیر در نشست افتتاحیه 
ارزیابی گفت: شــرکت توزیع نیروی برق اســتان مرکزی جزو 
شرکت های پیشرو در رعایت الزامات HSE بوده و کاهش حوادث 
در این استان، نشــان دهنده توجه مدیران ارشد این شرکت به 

مسائل ایمنی در کار دارد.
محســن جلالوند عنوان کرد: آموزش صحیح یکی از مهمترین 
عوامل در کاهش ضریب خطا در مباحث برق است که توجه به 
این امر می تواند از بروز حوادث به نحو چشمگیری اجتناب کند.

وی بیان کرد: پاسخگویی تمام معاونت ها در روش جدید ارزیابی 
امسال کمک می کند همه به ایمنی متعهد و پاسخگو باشند و در 
افزایش فرهنگ ایمنی و حفظ سلامت همه کارکنان کمک کنند.

جلالوند بابیان اینکه اســتفاده از کالاهای باکیفیت و تجهیزات 
نوین مثل کلیدهای هوشمند در کاهش حوادث و خطرات نقش 
موثری دارد،افزود: آموزش ســاختار یافته و تدوین شده برای 

صنعت برق ضرورت دارد.
مدیرعامل شرکت توزیع برق اســتان مرکزی با بیان اینکه بالا 
رفتن انتظــارات جامعه و همچنین مســئولیت های اجتماعی 
سازمان ها سبب شده اســت که پرداختن به موضوعات ایمنی، 
بهداشت و محیط زیســت به یکی از اولویت های کسب و کار در 

ســازمان های امروزی و به  خصوص صنعت برق تبدیل شــود، 
افزود:تهیه نرم افزار ایمنی یکپارچــه که بتواند مدیریت  ایمنی 
شرکت ها را برعهده داشنه باشــد می تواند به نظارت دقیق تر 

ایمنی کمک کند.
محمود محمودی بیان کرد: ایمنی مــواردی از جمله محل کار 
ایمن، تناســب توانایی ها و تخصص کارکنان با وظایف محوله، 
نظارت و ممیزی مداوم سامانه های ایمنی، مطالعات پژوهشی 
در مورد اتفاقات و حوادث و مشارکت کارکنان و ایجاد انگیزه در 
بین آن ها بستگی دارد که مطالعات روانشناختی در این زمینه 

لازم است.
معاون بهره بــرداری شــرکت توزیع برق اســتان مرکزی هم 

گفت: همگام با رشــد علــم و تکنولوژی ، در بحــث ایمنی نیز 
هــر چــه ســریعتر بایــد از روش های ســنتی عبــور کنیم 
 و ســاختار ســازمانی دفاتــر ایمنــی را مــورد بازنگــری

 قرار دهیم .
محمد مرادی افزود: موضوع روان شناسی نیروی انسانی نقش 

مهمی در کاهش حوادث دارد.
وی تصریح کرد: در بحث حوادث بایــد چالاک تر عمل کنیم و 

برای پروژه های تعریف شده  پیوست ایمنی داشته باشیم.
 شایان ذکر است نظارت عالیه شرکت توزیع نیروی برق استان 
مرکزی توسط ارزیابان وزارت نیرو در حوزه ایمنی طی روز های 

۲و ۳تیرماه است.

نظارت عالیه توزیع برق استان مرکزی در حوزه ایمنی توسط ارزیابان توانیر

استان ها
News kasbokar@gmail.com



8

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3056 دو شنبه 4 تیر ماه1403
ی

www.kASBOkARNEwS.iR

ین
 آذ

گل
پ:  

چا
30

00
48

00
ك:

يام
پ

w
w

w
.k

AS
BO

kA
RN

Ew
S.

iR
ت: 

ساي
ب 

و
ne

w
sk

as
bo

ka
r@

gm
ai

l.c
om

ي: 
يك

رون
كت

س ال
در

آ

كار
ب و 

كس
ي 

صاد
 اقت

ي و
هنگ

 فر
مه

ز نا
رو

    3
05

ه  6
مار

 | ش
تم

هش
ل 

 سا
|1

40
ه 3

ر ما
4  تی

ه|  
شنب

دو 
ش

رنو
 مه

ینا
ر م

دكت
ل: 

سئو
رم

دي
 و م

ياز
امت

ب 
اح

 ص
ش

رنو
  مه

ینا
ر م

دكت
ر: 

ردبی
س

انه
رس

ن 
یرا

مد
 و 

تی
دول

یر
  غ

ای
ه ه

نام
وز

ی ر
صنف

ن 
جم

و ان
عض

ش،
مای

 آز
 پل

د از
، بع

مد
ل اح

ل آ
جلا

راه 
زرگ

ن ب
یابا

ن، خ
هرا

ي:ت
شان

ن
م  

هار
ه چ

طبق
ع(،

ضا )
م ر

 اما
ان

ختم
 سا

ی،
نوب

ز ج
سب

سر
ن 

یابا
ی خ

رو
روب

 1
55

79
17

11
3 :

تي
پس

كد
 

كار
ب و 

كس
ع:  

وزي
ت

w
w

w
.k

AS
BO

kA
RN

Ew
S.

iR
ی :  

ه ا
رف

ق ح
خلا

ه ا
 نام

ين
آي

w
w

w.
ka

sb
ok

ar
ne

w
s.i

r :ر
 كا

ب و
كس

ی 
خبر

اه 
ايگ

پ
66

56
28

01
   ،6

69
15

26
8   

،66
91

73
12

ها : 
ی 

گه
ن آ

زما
 سا

ت
ن ثاب

 تلف
       

48
00

09
36

ر : 
 كا

ب و
كس

مه 
زنا

رو
44

29
94

06
س: 

فاك
اده

ش ز
دادا

رم 
: اك

ی ها
گه

 و آ
ن ها

ستا
هر

ن ش
زما

 سا
دير

م
17

حد 
2، وا

75
ک 

 پلا
ی،

مال
ه ش

زاد
مال

ن ج
يابا

ب، خ
قلا

ن ان
يدا

ها:م
ان 

ست
هر

ن ش
زما

 سا
فتر

د
آخر

 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

CMS چيست و چه كاربردهايي دارد؟
نرم افزار مديريت محتوا يا Content Management System برنامه اي است 
كه به طور كامل از ايجاد، مديريت و به روزرساني يك وب سايت پشتيباني مي كند و 
تمام ابزارهاي مورد نياز براي مديريت يك سايت را داراست. CMS  چرخه زندگي يك 
صفحه وب را از ايجاد و به روزرساني تا انقراض آن در برمي گيرد. CMS  همچنين داراي 
قابليت مديريت ساختار سايت، شيوه نمايش صفحات و ارتباط آنها با منوهاست. به 

عبارت ساده تر CMS نرم افزاري است براي توليد وب سايتي حرفه اي. 
اســتفاده از CMS به جاي روش قديمي صفحات ثابت از لحاظ تجاري و اقتصادي 

مزاياي بسيار زيادي دارد، از جمله: 
- صرفه جويي در زمان براي ايجاد و به روزرساني صفحات وب

- سازگاري و استحكام بيشتر
- راهبري )navigation( پيشرفته

- انعطاف پذيري بيشتر
- كنترل نامتمركز سايت
- امنيت بالاتر وب سايت

- كاهش ورود اطلاعات تكراري
- كاهش چشمگير هزينه هاي نگهداري

در زير برخي از قابليت هايي كه براي يك CMS لازم است و حتما قبل از اتخاذ تصميم 
نهايي براي استفاده از آن بايد در نظر گرفته شود، آمده است: 

- چه سرويس ها و خدماتي ارائه مي كند. مثلا براي تهيه backup مرتب از مطالب
- محدوديت هاي سخت افزاري و شبكه

- سيستم هاي عاملي كه CMS با آنها سازگار است 
- از چه web-server هايي پشتيباني مي كند؟

- آيا بازديدكنندگان سايت شما، نرم افزار يا plug-in ديگري نياز دارند؟
- CMS از چه مرورگرهايي پشتيباني مي كند؟

- امكان ورود و خروج اطلاعات از سيستم به برنامه ديگر چگونه است؟
- راهنما و document هاي ارائه شــده چقدر نياز شــما را براي تماس با بخش 

پشتيباني كاهش مي دهد؟

مفاهيم کسب و کاری

Deep Web وب عميق يا
وب عميق يــا Deep Web كه گاهي 
وب نامرئي نيز ناميده مي شود، بخشي 
از اينترنت اســت كه بــا موتورهاي 
 جســتجوي معمول نمي توان به آنها

 دسترسي داشت.
 محتواي وب عميق شــامل ايميل ها، 
پيام ها ومحتــواي خصوصــي افراد 
روي رســانه هاي اجتماعي، اطلاعات 
حســاب هاي بانكي افــراد كه روي 
اينترنــت قــرار گرفتــه، اطلاعات 
الكترونيكي پرونده هاي بهداشــتي 
و ســلامت افراد و ســاير محتواهايي 
اســت كه موتورهاي جستجويي نظير 
 گوگل، ياهو يا بينــگ آنها را ايندكس

 نمي كنند. 
دلايل ايندكس نشــدن محتواي وب 

عميق متنوع است: 
- ممكن است اين امر به علت خصوصي 

بودن محتوا باشد. 
در اين صورت دسترســي به اين بخش 
 VPN از محتواها محدود به استفاده از

توسط افراد مجاز خواهد بود. 
- دليل ديگر براي ايندكس نشــدن 
اين اســت كه ممكن اســت محتوا، 
جنبــه تجــاري داشــته و فقط در 
دســترس افــرادي قرار گيــرد كه 
 هزينــه لازم را براي اســتفاده از آن

 پرداخته اند. 
- در حالت ســوم، محتوا ممكن است 
توسط قواعد و مقرراتي مورد حفاظت 
قرار گيرد. قوانيني كــه مطابق آنها، 
دسترســي افراد غيرمجاز به محتواي 
يك پورتال مجاز شــمرده نشده است 
زيرا اطلاعات شخصي افراد در آن محتوا 

قرار گرفته است. 
دسترســي به اطلاعات اين پورتال ها 
فقط بــراي افــرادي مقدور اســت 
 كه حق دسترســي بــه آنهــا داده 

شده باشد.

مفاهيم کسب و کاری مهارت های مديريتی

كارايي موثر نيازمند اهداف روشن و مشخص 
است. اگر با كارمندان خود هدفگذاري نكنيد، 
اغلب سازماني روي دســت تان مي ماند كه 
هيچ جهت گيري ای نــدارد و كارمندانش 
چالش هــاي خاصــي در پيــش ندارند، 
بنابراين انگيزه اي بــراي انجام هيچ كاري 
 ندارند، به جز حضور در ســر كار و گرفتن

 حقوق. 
هدف كارمندان شما با چشم اندازي شروع 
مي شود كه جايگاه آنها را در آينده مشخص 

مي كند. 
بعد به عنوان مدير ديگر با شماســت كه با 

كارمندان تان جلسه بگذاريد و هدف هايي 
واقع گرايانــه و دســت يافتني تعيين 

كنيد كه در رســيدن به 
چشم انداز آتي سازمان 
آنها را راهنمايي مي كند. 

كارمندان تان را در تاريكي 
رها نكنيد، كمك شان كنيد 

تا به شما و ســازمان كمك 
كنند. قــدم اول تعيين اهداف 

است و قدم بعدي همكاري با آنها در 
رسيدن به اين اهداف. 

@PracticalManagement

مخدر گل چيست؟ 
ماده مخــدر گل، همــان اندازه كــه اســم خوشــايندي دارد ولــي يكي از 
خطرناك تريــن مــواد مخدري اســت كه ايــن روز هــا در دســت جوان ها 
مي چرخد و به اســم يك روانگــردان طبيعي خريدوفروش مي شــود. والدين 
جوانان معمــولا از اثرات حشــيش و ماري جوانا خبــر دارند ولــي گاها گول 
نام اين ماده مخدر به ظاهــر جديد را مي خورنــد و به تصور اينكــه اين ماده، 
 مانند اســمش ممكن اســت بي خطر باشــد، آگاهــي لازم را بــه نوجوانان و 

جوانان  نمي دهند. 
گياه شاهدانه اي كه به آن »كوش افغان« هم گفته مي شد، از افغانستان به آمريكا 
برده شد و اين شروع پيدايش »گل« بود. با استفاده از كوش افغان، مار ی جواناي 
جديدي كشت شد كه خواصي متفاوت از ماري جواناي ســنتي داشت و به آن 

»مديكال ماري جوانا« گفته مي شد. 
ماري جوانا گياهي اســت كه هم نوع نر آن وجود دارد و هم نــوع ماده آن؛ نوع نر 
3 درصد و نوع ماده 8 درصد مخدر دارد اما گياه جديدي كه با تغييرات ژنتيكي 
توليد شد، دوجنسيتي بود و برخلاف ماري جواناي طبيعي كه گل هاي كمي دارد، 
بسيار پرگل است. در اين گل ها هفت برابر بيشتر از ماري جوانا ماده مخدر وجود 
 دارد. آنقدر كه اگر از كنار آن عبور كنيد، يا شــب بالاي سرتان باشد، دچار توهم 

مي شويد. 
ماري جوانايي كه اين روز ها در دست جوان ها مي چرخد، »گل« همين ماري جواناي 

تغيير ژنتيكي يافته است. 
مــاده مخــدر گل، داراي پتانســيل قوي تــري از ماري جوانــا و حشــيش 
در ايجــاد توهــم و اعتيادآوري اســت و ميــزان قــدرت توهم زايــي آن دو 
تا ســه برابر بيشــتر از ماري جواناي معمولي اســت.  مخدري كه ضربان قلب 
را بــالا مي برد، احســاس بي قــراري مي دهــد، اشــتها را افزايــش مي دهد 
و موجب قرمز شــدن چشــم ها مي شــود و از آن جا كه اين افراد، معمولا اين 
 ماده را با ســيگار و قليان مصرف مي كننــد، بعد از مدتي دچــار بيماري هاي 

ريوي  مي شوند. 
»گل« باعث توهم مي شــود و يك بار مصرف آن، طوري عملكرد مغز را مختل 
مي كند كه زندگي بــدون آن غيرممكن مي شــود.  گل بخش  هاي مســئول 
آرام بخشي مغز را فلج مي كند و خودش جايگزين آن مي شود. بنابراين با مصرف 
نكردن گل، فرد دچار اضطراب شــديد، بي قراري، وحشــت زدگي، تپش قلب 
 شديد و... مي شود. يعني اگر ماده يك ســاعت ديرتر از موعد به او برسد، شروع

 به پرخاشگري مي كند. 
نشانه متداول ديگر در اين افراد، ابتلا به »سندرم بي انگيزگي« است. اين افراد نسبت 
به تحولاتي كه در اجتماع رخ مي دهد، به شدت بي تفاوت هستند. همانطور كه شاهد 
هستيم بعضي ها بعد از مصرف اين مواد، شروع به رانندگي بي پروا در اتوبان ها مي كنند 

و تحت تاثير آن ممكن است حوادث وحشتناكي را هم رقم بزنند. 
متاسفانه اين ماده توسط خانم ها نيز استفاده مي شود كه دليل اصلي استفاده از آن 
همان طرز تفكر اشتباه درباره شادي زا بودن اين مواد است. مصرف كنندگان اين ماده 

بايد بدانند اين شادي ظرف مدت كوتاهي به افسردگي و انزوا تبديل خواهد شد. 
اداره آموزش همگاني معاونت اجتماعي فرماندهي انتظامي تهران بزرگ در نظر 
دارد به صحيح ترين پاسخي كه شهروندان به ســوالات زير تا تاريخ 95/12/11 

مي دهند، جوايزي اهدا كند. 
1- علت روي آوردن جوان ها به مصرف مواد مخدر گل چيست؟

2- بهترين راهكاري كه مي توان جهت پيشــگيري از مصرف مواد مخدر »گل« 
ارائه داد، چيست؟

3- ديدگاه دين اسلام نسبت به مصرف مواد مخدر و روانگردان چيست؟
شهروندان علاقه مند مي توانند با انتخاب يك موضوع، پاسخ هاي خود را با رعايت قواره 
شكلي )حداكثر در دو صفحه به صورت تايپ شده و در صورت استفاده از رفرنس منابع 
به صورت درون متني نوشته شود( به آدرس ميدان انقلاب، ابتداي خيابان انقلاب، 

خيابان شهيد منيري جاويد، ساختمان معاونت اجتماعي فاتب ارسال كنند. 
ذكر نام و نام خانوادگي، سن، شغل، تحصيلات و رشته تحصيلي، شماره تماس و 

آدرس منزل الزامي است. 

امنيت

با مشاركت كارمندان هدفگذاري كنيد

مديران فوق العاده هر روز چه مي كنند؟
بسياري از امور به مديران وابسته است. به عنوان مثال پژوهش انجام شده 
توسط موسسه گالوپ نشان مي دهد كه دستكم 70 درصد از تفاوت ميان 
نمرات كاركنان در زمينه ميزان مشاركت آنها در امور سازماني بستگي به آن 
دارد كه چه كسي و با چه خصوصياتي مديريت آنها در سازمان را عهده دار 
است. اين مساله تا حدودي مايه نگراني است، چرا كه نتايج تحقيق ديگري 
نشان مي دهد كه حدود 70 درصد از افراد داراي نقش هاي مديريتي، به طور 

كامل با شغل خود و الزامات و شايستگي هاي آن تناسب ندارند. 
اين شرايط نه تنها ميزان مشــاركت كاركنان و كيفيت زندگي ايشان را 
تحت الشعاع قرار مي دهد، بلكه بر عملكرد كلي سازمان نيز تاثيرگذار است. 
در عين حال اغلب سازمان ها نسبت به اهميت برخورداري از مديران اثرگذار 
واقف هستند اما معدودي از آنها سرمايه گذاري آموزشي و تربيتي لازم را 
جهت نيل به اين هدف صورت مي دهند. در اين ميان كارهاي پژوهشــي 
قابل توجهي در زمينه شناسايي خصوصيات كيفي مديران اثرگذار انجام 
گرفته كه بر مواردي نظير توانايي ايجاد اعتماد و جو مطمئن در سازمان، 
تمركز بر نقاط قوت، مسئوليت پذيري، سياست گريزي و هوش تدبيري تاكيد 
دارند. اما اين موارد كلان شامل عادات روزانه مديران فوق العاده نمي شود، 
مواردي جزئي اســت كه موجب تمايز اين مديران از هم لباسان متوسط 
خودشان مي شود. تحليل انجام شده توسط نرم افزار تحليل محيط كاري 
مايكروسافت و با استفاده از بي شمار داده انجام گرفته و به شناسايي تعدادي 
از شاخص هاي كليدي عملكرد مديران پرداخته است كه در ادامه نتايج اين 

تحليل به همراه نتايج پيمايش فورچون 100 بررسي مي شود.

1- مديراني كه ساعات كاري برابر يا بيشتر از كاركنان خود 
دارند، كاركنانی فعال تر دارند

نتايج بررسي هاي محققان هاروارد نشان مي دهد مديراني كه بيشترين 
ساعات كاري را در طول روز دارند، كاركناني دارند كه به نسبت زيردستان 
مديران كم كارتر، 19 درصد بيشــتر كار مي كنند. ايــن موضوع چندان 
تعجب برانگيز نيست و درعين حال ميانگين مشاركت آنها در امور سازمان 
نيز 5 درصد بالاتر است.  اين بدان معناست كه كارمنداني كه براي مديراني 
كار مي كنند كه به اندازه يا بالاتر از ايشان فعاليت شغلي در طول روز دارند، 

سهم مشاركت بالاتري دارند. 

2- مديران بايد درباره ساعات كاري جانب عدالت را برقرار 
كنند

نتايج اين بررسي همچنين نشــان مي دهد كاركناني كه به نسبت ديگر 
همكاران شان ساعات بيشتري را كار مي كنند، احتمال بيشتري دارد كه از 
كار خود دل ببرند. به بيان دقيق تر، افرادي كه به ميزان 10 درصد ساعات 
بيشتري را نسبت به ديگر همكاران خود كار مي كنند، 33 درصد بيشتر 
دچار فرسودگي و انفصال از مشاركت در امور سازماني شده و دو برابر افرادي 
كه ساعات كاري شان به اندازه اعضاي تيم است، نظر نامساعدي نسبت به 

مديريت سازمان پيدا مي كنند. 
شرايطي را تصور كنيد كه مديريت ســازمان و اعضاي تيم راس ساعتي 
مشخص سازمان را به مقصد منزل ترك مي كنند و شما ناگزيريد همچنان 

ساعات بيشتري را در محل كار خود باقي بمانيد. 
هرچند در برخي موارد كاركنان به اختيار و انتخاب خود و با اهدافي نظير 
دريافت مبلغ بيشتري اضافه كار را مي پذيرند تا ساعات بيشتري را در محل 
كار سپري كنند اما اين وظيفه مديريت اســت كه اين ساعات اضافه را به 

عدالت در ميان كليه اعضاي تيم تقسيم كند و خود نيز در آن سهيم شود. 

3- مديران اثرگذار شبكه هاي داخلي را در بطن سازمان خود 
سازماندهي مي كنند

اندازه شبكه يك فرد براســاس تعداد پيوندها و ارتباطات فعال او با ديگر 
همكاران تعيين مي شود. در ادبيات پژوهشي هاروارد، زماني مي توان يك 
ارتباط دو طرفه را رابطه اي فعال دانست كه فرد با شخص ديگر دستكم دو 
بار در ماه و در قالب ملاقات هاي حضوري يا مجازي ارتباط بگيرد. نتايج اين 
بررسي نشان مي دهد كه هر چه اندازه شبكه هاي دروني سازمان بزرگ تر 

باشد موجب نتايج قابل توجهي در امور تجاري خواهد شد. 
در نقطه مقابل مديراني كه شبكه هاي كوچك تري ايجاد كرده اند تاثير منفي 

شايان ذكري بر تيم تحت مديريت خود داشته اند. 
در اين بين، كاركنان انتظــار دارند كه مديريت 

نقش متولي و هماهنگ كننده را ايفا كرده و در 
شــبكه هاي كاري داراي مســئوليت 
باشــد. در غير اين صورت و 
شكل گيري شبكه هاي 

كارمندي غيررســمي در غياب مديريت ســازمان، برداشت ها نسبت به 
مديريت نامطلوب خواهد شد. 

4- روابط يك به يك همچنــان عاملي حياتي در بالندگي 
سازمان است

در شــركت هاي مورد بررســي هاروارد، مديران به طور ميانگين هر سه 
هفته 30 دقيقه را با هر يك از كاركنان شــان ســپري مي كنند و بديهي 
است كاركناني كه موفق به ديدار انفرادي با راس سازمان نمي شوند، دچار 
انفصال شغلي و بي انگيزگي بيشــتري به نسبت سايرين خواهند شد. در 
نقطه مقابل، كارمنداني كه دو برابر ديگر همكاران خود با مديريت سازمان 
ملاقات خصوصي و يك به يك دارند، به ميزان 67 درصد احتمال انفصال 
شغلي كمتري داشــته و داراي انگيزه كاري بالاتري هستند و چه اتفاقي 
مي افتد زماني كه مديري اصلا ملاقات هاي يك به يك برگزار نمي كند يا از 

آموزش هاي ضمن خدمت صرف نظر مي كند؟
تحت اين شرايط، كاركنان 4 برابر احتمال بيشتري دارد كه انگيزه مشاركت 
خود را از دست بدهند و به طور كلي از نقش فردي خود در بالندگي سازمان 
صرف نظر كنند و دو برابر نيز احتمال بيشتري دارد كه به نسبت كساني 
كه به طور مرتب با مديران خود ديدار دارند، ديدگاهي منفي نســبت به 

توانمندي هاي مديريت سازمان پيدا كنند. 

5- مديراني اثرگذارند كه خود نيز ســهم مشاركت بالايي 
داشته باشند

مديران بي انگيزه، كارمنداني بي انگيزه مي ســازند. يافته هاي موسســه 
تحقيقاتي گالوپ نشان مي دهد كه مديران مي توانند بيشترين تاثير منفي 
را روي نرخ مشاركت كاركنان داشته باشند و ازاينرو اگر سازمان ها در بهبود 
سطح كل مشاركت كارمندان خود جدي هستند، بايد كار خود را با تمركز 

بر مديران شان به عنوان متولي فرهنگ سازماني آغاز كنند. 
برآورد مي شود مديريت نامناسب تنها بالغ بر 398 ميليارد دلار سالانه به 
اقتصاد آمريكا ضرر مي رساند كه اين امر ضرورت تربيت مديران اثرگذار و 

توانمند را گوشزد مي كند. 
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